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Nr. Afsender af høringssvar: Vedr. 

pkt.: 
1 Socialafdelingen, Dagområdet, Team 5, Social 

Vejledning, Aldersro 
12+14 

   
2 De opsøgende medarbejdere, Dagområdet, 

Stenpladsen 
10+11 

   
3 Medarbejdergruppen på Værestedet Stenbruddet 11 
   
4 Medarbejdergruppen på Værestedet Stenbruddet 10 
   
5 Rådet for Socialt Udsatte Borgere 10+12+

14 
   
6 Medarbejderne i Lokal-MED for 

Grønnemoseværkstederne og På Hjørnet 
12 

   
7 Medarbejderne i Lokal-MED for 

Grønnemoseværkstederne og På Hjørnet 
14 

   
8 Medarbejderne i Lokal-MED for 

Grønnemoseværkstederne og På Hjørnet 
13 

   
9 Mor til borger i støttecenter og aktiv i pårørenderådet 

for handicapområdet 
10-14 + 

19 
   
10 Berit og Frank Svendstrup 13 
   
11 Lokal-MED på Ryttervej 12-14 
   
12 Sygeplejerskerne i hjemmeplejen 10 
   
13 Gitte Nielsen – mor til bruger på bosted 11-13 
   
14 Birthe Ramsgaard - frivillig i UFL (unge for ligeværd) 

og mor til en datter i målgruppen 
11-14 

   
15 Finn Christensen. pårørende 10-14 + 

19 
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16 Maria Paulsen, misbrugsbehandler 12 
   
17 Torben og Lisbet Toft-Nielsen, Pårørende på Ryttervej 10-14 + 

19 
   
18 Boområde Midt Vest, Afdelingsmøde med MED-status 12+13 
   
19 Danske Handicaporganisationer, Svendborg 10+13+

14 
(BUU+2
+16+17

+19) 
   
20 Handicaprådet, Svendborg 10+13+

14 
(BUU+2
+16+17

+19) 
   
21 Administrationsgruppen Dagområdet 12 
   
22 Personalet, På Hjørnet 13 
   
23 Personalet, På Hjørnet 14 
   
24 Alkoholbehandlingen Svendborg Behandlerteam 12 
   
25 LMU, Social vejledning § 85 g §12 12-14 
   
26 Gitte Sønderlund, pårørende 10-14 

(+19) 
   
27 Borgere på Mødestedet på Impuls 14 
   
28 Brugerne på Impuls 14 
   
29 Bruger på Impuls 14 
   
30 Personalet på Forsorgscenter Sydfyn 14 
   
31 Personalet på Forsorgscenter Sydfyn 10 
   
32 Sekretærfunktionen i RUS 12 
   
33 Det administrative personale, Behandlingscenter 

Svendborg, Voksenafdelingen 
12 

   
34 Tillidsrepræsentant-gruppen for socialpædagoger 12 
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35 Tillidsrepræsentantgruppen for socialpædagoger 13 
   
36 Tillidsrepræsentantgruppen for socialpædagoger 14 
   
37 Tillidsrepræsentantgruppen for socialpædagoger 11 
   
38 Anonym bruger af ’På Hjørnet’ 13 
   
39 Anonym bruger af ’På Hjørnet’ 13 
   
40 Anonym bruger af ’På Hjørnet’ 13 
   
41 Anonym bruger af ’På Hjørnet’ 13 
   
42 Anonym bruger af ’På Hjørnet’ 13 
   
43 Anonym bruger af ’På Hjørnet’ 13 
   
44 Bjarne bruger af ’På Hjørnet’ 13 
   
45 Casper bruger af ’På Hjørnet’ 13 
   
46 Frank bruger af ’På Hjørnet’ 13 
   
47 Gerda bruger af ’På Hjørnet’ 13 
   
48 Grete og Jimmy Gytkjær forældre til bruger af ’På 

Hjørnet’ 
13 

   
49 Hans bruger af ’På Hjørnet’ 13 
   
50 Hansa Hansen bruger af ’På Hjørnet’ 13 
   
51 Henrik Sofus Larsen bruger af ’På Hjørnet’ 13 
   
52 Jeanette Hylleberg Rasmussen bruger af ’På Hjørnet’ 13 
   
53 Jørgen bruger af ’På Hjørnet’ 13 
   
54 Lone Karina Jensen og Erik Vallentin Christensen 

brugere af ’På Hjørnet’ 
13 

   
55 Malou bruger af ’På Hjørnet’ 13 
   
56 Maria bruger af ’På Hjørnet’ 13 
   
57 Marianne bruger af ’På Hjørnet’ 13 
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58 Martin Pedersen bruger af ’På Hjørnet’ 13 
   
59 Nanna Wichnann Henriksen til bruger af ’På Hjørnet’ 13 
   
60 Orla bruger af ’På Hjørnet’ 13 
   
61 René Hansen bruger af ’På Hjørnet’ 13 
   
62 Sabrina bruger af ’På Hjørnet’ 13 
   
63 Sandie og Thomas brugere af ’På Hjørnet’ 13 
   
64 Stefan brugere af ’På Hjørnet’ 13 
   
65 Susanne Søgaard bruger af ’På Hjørnet’ 13 
   
66 Søren brugere af ’På Hjørnet’ 13 
   
67 Trang Nguyen bruger af ’På Hjørnet’ 13 
   
68 De administrative medarbejdere i Socialdelingen, 

Botilbud 
12 

   
69 Anonym bruger af ’På Hjørnet’ 14 
   
70 Anonym bruger af ’På Hjørnet’ 14 
   
71 Anonym bruger af ’På Hjørnet’ 14 
   
72 Anonym bruger af ’På Hjørnet’ 14 
   
73 Anonym bruger af ’På Hjørnet’ 14 
   
74 Anonym bruger af ’På Hjørnet’ 14 
   
75 Anonym bruger af ’På Hjørnet’ 14 
   
76 Bjarne bruger af ’På Hjørnet’ 14 
   
77 Casper bruger af ’På Hjørnet’ 14 
   
78 Erik Valentin 14 
   
79 Frank bruger af ’På Hjørnet’ 14 
   
80 Gerda bruger af ’På Hjørnet’ 14 
   
81 Grete og Jimmy Gytkjær forældre til bruger af ’På 14 
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Hjørnet’ 
   
82 Hans bruger af ’På Hjørnet’ 14 
   
83 Hansa Hansen bruger af ’På Hjørnet’ 14 
   
84 Henrik Sofus Larsen bruger af ’På Hjørnet’ 14 
   
85 Jeanette Hylleberg Rasmussen bruger af ’På Hjørnet’ 14 
   
86 Jørgen bruger af ’På Hjørnet’ 14 
   
87 Maj-Britt Hedegård brugere af ’På Hjørnet’ 14 
   
88 Malou bruger af ’På Hjørnet’ 14 
   
89 Maria bruger af ’På Hjørnet’ 14 
   
90 Marianne bruger af ’På Hjørnet’ 14 
   
91 Martin Pedersen bruger af ’På Hjørnet’ 14 
   
92 Mette bruger af ’På Hjørnet’ 14 
   
93 Nanna Wichnann Henriksen til bruger af ’På Hjørnet’ 14 
   
94 Orla bruger af ’På Hjørnet’ 14 
   
95 Peter brug af ’På Hjørnet’ 14 
   
96 René Hansen bruger af ’På Hjørnet’ 14 
   
97 Sabrina bruger af ’På Hjørnet’ 14 
   
98 Sandie og Thomas brugere af ’På Hjørnet’ 14 
   
99 Simon Sørensen bruger af ’På Hjørnet’ 14 
   
100 Stefan bruger af ’På Hjørnet’ 14 
   
101 Susanne Søgaard bruger af ’På Hjørnet’ 14 
   
102 Søren bruger af ’På Hjørnet’ 14 
   
103 Tina Hansen bruger af ’På Hjørnet’ 14 
   
104 Trang Nguyen bruger af ’På Hjørnet’ 14 
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105 Ingelise bruger af ’På Hjørnet’ 14 
   
106 Niels Christian Bie bruger af Impuls 14 
   
107 Team 4, Social Vejledning, Socialafdelingen 14 
   
108 Elin Schriever Hug – mor til bruger 11-14 
   
109 Boområde Øst 12+13 
   
110 Personalegruppen Impuls 14 
 
 
 



Høring, reduktionsforslag budget 2023-2026 
 
14. Tilpasning af serviceniveau i aktivitets – og samværstilbud. 
Vi er bekymret for forslaget om at reducere åbningstiden i aktivitets- og samværstilbuddene: 
Fritidstilbud, På Hjørnet, Impuls og Stenbruddet. 
Tilbuddene er med til at give den støtte som de udsatte borgergrupper har brug for ift. at kunne 
være medborgere i vores samfund.  
 
Kommunes tilbud hjælper borgere med at være aktive, deltagende og ligeværdige medborgere.  
Tilbuddene udvikler og vedligeholder borgernes sociale færdigheder, samt styrker den enkeltes 
funktionsmuligheder, opretholder og forbedrer personlige færdigheder.   
 
Alle de borger vi møder har udfordringer og samværstilbuddene er et sted, hvor der er 
faguddannet personale til at facilitere samvær /aktiviteter på en givende måde og på lige vilkår.  
Der er tale om mennesker som for nogens vedkommende ikke vil kunne rummes og forstås i 
frivillige -og normalområdets tilbud, idet de har uhensigtsmæssig adfærd som kræver faglig 
forståelse, og som kræver støtte til at kunne være i et fælles rum. Nogen ville også blive udelukket.  
 
Vi har en bekymring for et øget pres ind i §85, hvis åbningstiderne reduceres pga. besparelser og 
dette stemmer ikke overens med tiltaget ”Styrket Indsats”. 
 
 
12. Administrative effektiviseringer  
Skæring i administrative medarbejdere vil give et øget pres på afdelingsleder som vil skulle 
varetage flere opgaver. 
 
 
Mvh Team 5 
Svendborg Kommune  
Social, Sundhed og Beskæftigelse 
Socialafdelingen Dagområdet 
Social Vejledning



                                                                                                                                                      Svendborg den 26.08.22

Høringssvar til besparelser/reduktions forslag 2023 
 

Vedr. udsatte sygeplejerske: 

På baggrund af de besparelser der er fremlagt, vil vi gerne påpege nogle af de konsekvenser, det har for 
vores område. 

Udsatte sygeplejersken i ydre områderne af kommunen har vist, at der er stor gavn af den viden, 
supervision og sparring, som hun giver fx hjemmeplejen i forhold til de udsatte borgere. 

Udsatte sygeplejersken har tidligere været ansat i hjemmeplejen, hvilket har givet de opsøgende 
medarbejdere en lettere vej ind i hjemmeplejen, således at borgere i udsatte positioner får den relevante 
hjælp. 

Hun har en vigtig tovholder funktion i samarbejdet mellem afdelingerne, hvilket giver en mere 
sammenhængende indsats i forhold til de udsatte borgere. 

Konsekvenserne af at funktionen sparres væk: 

- Borgere går længere tid med uopdaget sygdom. 
- Længere indlæggelser/restitution. 
- De borgere der ikke kan rummes i hjemmeplejen, vil ikke få hjælp. 
- De opsøgende medarbejdere vil bruge flere ressourcer på at få kontakt med relevante 

samarbejdspartnere i hjemmeplejen. 

Vedr. reduktion af Stenbruddet: 

Færre åbningsdage i værestedet Stenbruddet kan få flg. konsekvenser for de udsatte borgere: 

- Nedsat kontinuitet, struktur og tilgængelighed i hverdagen. 
- Der er risiko for at en del af målgruppen vil husere rundt omkring i byen, da de ikke kan rummes 

andre steder. 
- Der er i forvejen meget få tilbud i kommunen til målgruppen, som kan have en meget aparte 

adfærd. 
- Medarbejderne på stenbruddet ligger inde med stor socialfaglig viden, hvilket både 

borgere/brugere og især opsøgende medarbejdere har stor gavn af. 
- De er bisiddere for borgere/brugere til møder i systemet, dette vil blive vanskeligt fremadrettet, 

hvis der reduceres i antal af medarbejdere, da der skal være 2 medarbejdere til stede på 
værestedet af sikkerhedsmæssige årsager. 

 

Overordnet er det en hæmsko for os, hvis værestederne reduceres i åbningstid, da 
det forringer livskvaliteten for vores målgruppe og medfører risiko for isolation, 
misbrug og forværring af den psykiske tilstand. 

Venlig Hilsen de opsøgende medarbejdere: 

Flemming Sørensen, Daniel Hansen, Birgitte Juul, Pia Hansen, Anja Mølbjerg og Nina Stark.



Høringssvar ang. besparelser på socialområdet vedr. Værestedet Stenbruddet 

Dette høringssvar er skrevet af en samlet medarbejdergruppe på Værestedet Stenbruddet. 

 

Vi tillader os at komme med vores forundringer over det mulige spareforslag med reduktion i Værestedet 
Stenbruddets åbningstider. 

Vi ser at en ændring af stenbruddets åbningstider og bemanding vil afsted komme øget regression af de 
svageste borgere samt heraf øget merudgifter til selvsamme gruppe. 

Værestedet Stenbruddet bryder isolation og styrker den enkelte til at indgå i fællesskaber på og udenfor 
værestedet med det sigte at skabe positiv forandring i borgerens liv. Værestedet Stenbruddet henvender 
sig som det eneste tilbud i kommunen til en bred gruppe af borgere. Primært borgere som har eller har haft 
et misbrug eller andre komplekse problemstillinger, hvilket også er indenfor psykiatri og handicap. 
Stenbruddet rummer borgere som ikke kan rummes i andre tilbud qua deres opførsel. 

 

En reduktion af Værestedet Stenbruddet vil have alvorlige konsekvenser for mange af kommunens borgere 
og vi bekymres for at en stor del af brugerne vil stoppe den positive udvikling de er i, eller at de direkte 
oplever en tilbagegang i deres livsførelse. Dette var en direkte konsekvens af de otte ugers nedlukning i 
foråret 2020 grundet Covid-19. Under nedlukningen havde brugerne mulighed for daglig telefonisk kontakt, 
men efterfølgende var det tydeligt at dette ikke var fyldestgørende i forhold til at opretholde deres 
rehabilitering. En stor andel isolerede sig efterfølgende og søgte tilbage i misbrug.  

De borgere der kommer på Stenbruddet er ekskluderet fra andre miljøer i det almindelige samfund. De 
oplever dagligt en marginalisering og eksklusion, så selv en reduktion i åbningstiden vil betyde flere dage i 
isolation eller begyndende fællesskab i dårlige miljøer. 

 

Personalets faglighed gør, at rigtig mange problemer tages i opløbet. Personalet står til rådighed og yder 
støttende brobygning til kommunens øvrige instanser. Samarbejdet mellem værestedet og bl.a. jobcenter 
og socialafdelingen styrker indsatsen for den enkelte bruger. Dette samarbejde virker samtidig 
konfliktnedtrappende. Da personalet har længerevarende kendskab og indblik i den enkeltes livssituation, 
ydes der hjælp til selvhjælp før problemerne vokser borgeren over hovedet. Der ydes derfor tidligere og 
bedre muligheder for hjælp i det offentlige system.  

Socialt udsatte borgere har ofte komplekse problemstillinger som kræver at der handles akut, således disse 
ikke eskalere. Stenbruddet bruges ofte af Social afd. Myndighed til løsning af netop disse opgaver. Dette 
være sig for ”kendte” borgere og for ”nye” borgere. Social afd. Myndighed har ofte udtalt nødvendigheden 
af en sådan funktion.  

En direkte konsekvens af spareforslaget vil blive en øget udgift fremfor en besparelse. 

Stenbruddet er tovholder på Ombold projektet (fodbold for udsatte). Ombold er et  
forandringsskabende og inkluderende fodboldfællesskab for socialt udsatte og mennesker ramt af 
hjemløshed, som danner grobund for positiv udvikling i forhold til fysisk og mental sundhed, nye venskaber 
og øget livskvalitet. I Ombold har alle mulighed for at tanke selvværd og mening i mødet med andre på 
ligeværdig vis med en fodbold for fødderne båret af ønsket om et positivt socialt fællesskab. 



I tilfælde af reducering af Stenbruddets åbningstid vil det ikke være muligt at koordinere og facilitere 
Ombold-træning og turneringer. 

 

Stenbruddet er planlagt til at skulle være en stor og aktiv medspiller i ”Styrket indsats”. Ved en reduktion af 
bemanding og åbningstider vil Stenbruddet ikke kunne løfte opgaven. Dette vil betyde at den allerede 
forventede besparelse på § 85 området ikke vil kunne effektueres. Det vil modsat føre til øgede 
omkostninger for socialområdet i forbindelse med de nuværende brugere. 

 

 

 



Høringssvar ang.:  Udsattesygeplejerske 

 

Vi skriver på vegne af en samlet medarbejdergruppe på Værestedet Stenbruddet. 

Vi finder det yderst betænkeligt at spare på udsattesygeplejerske-området. Vi oplever i det daglige arbejde, 
at vores brugergruppe direkte profitere af udsattesygeplejerske-funktionen. 

 

I den nuværende konstellation oplever vi, at der er fuld dækning ved sygdom og ferier. Vi har en 
borgergruppe, hvor der oftest er behov for her og nu indsats, således at der ikke kan ventes med handling 
til efter ferie eller efter få sygedage. 

Da udsattesygeplejerske Anja Mølbjerg blev ansat, blev brobygningen til hjemmeplejen yderst 
effektiviseret. Tilbagemeldinger fra borgere og samarbejdspartnere har vist, at alle har udtrykt, at de 
modtager den korrekte hjælp i første omgang. Tidligere har de oftest ventet længe, med deraf forværring 
af deres situation, som efterfølgende har været komplekse at løse. 

 

Der er blevet øget fokus på udsatte borgere i yderområderne. Disse har ofte haft succes med at leve 
isoleret med deres udfordringer. 

 

Vi mener, at det ikke vil være forsvarligt at spare på dette område, da det sandsynligvis vil føre til yderligere 
udgifter fremfor besparelser. 



Høringssvar 
Rådet for Socialt Udsatte har følgende bemærkninger til reduktionsforslag til Budget 2023-26, der er sendt i 
høring.  

 

Socialområdet 

Forslag nr. 10, Reduktion af udsattesygeplejerskefunktionen. 

Et forslag rådet kraftigt vil fraråde gennemføres. 

Uligheden i sundhed er markant. Borgere der lever udsat anvender i mindre udstrækning end andre egen 
læge, tandlæge og sundhedsforebyggende tiltag.  Samtidig gælder det, at deres livsstil og livsvilkår ofte 
fremmer en dårligere helbredstilstand. Det gælder desværre også, at udsatte borgere gennemsnitligt dør 
19 år tidligere end øvrige borgere. Derfor er det vigtigt, at Svendborg Kommune har etableret en 
udsattesygeplejerske. 

Det er en sundhedsfremmende ordning, der er meget velfungerende, og udsattesygeplejersken er 
efterspurgt og vellidt blandt brugerne.  En reduktion i ordningen, som foreslået, gør ordningen sårbar- ikke 
mindst ved ferie og sygdom.  

 

Forslag nr. 12, Administrative effektiviseringer 

Som udgangspunkt mener rådet, at det giver god mening at effektivisere på administrative funktioner og 
områder i den udstrækning, at det ikke berører serviceniveauet for borgerne.  

I forhold til den del af reduktionsforslaget, der vedrører reduktion af to administrative normeringer i 
Socialafdelingens Dagområde og Boområde, beskrives en forventning om, at man ved samling og 
koordination af administrative opgaver i højere grad end i dag, kan skabe synenergi og effektivisering. En 
model herfor er dog ikke endnu udarbejdet. Det vil sige, at konsekvenserne ved forslaget ikke er beskrevet 
eller kendte. Rådet kan derfor være bekymret for, om der i en reorganisering af opgaverne sker en 
opgaveglidning, således at pædagogisk og sundhedspersonale delvis overtager administrative funktioner, 
der vil tage tid fra deres borgerkontakt. 

  

Forslag nr. 14, Tilpasning af serviceniveau i aktivitets- og samværstilbud 

Rådet fraråder, at der gennemføres reduktioner i forhold til Stenbruddet og Impuls. 

Det er en markant forringelse for brugerne af det uvisiterede værested på Impuls såfremt åbningstiden 
reduceres fra fire til to ugentlige dage, herunder med søndags lukket.  I spareforslaget nævnes, at øvrige 
sammenlignelige værestedstilbud på udsatte- og handicapområdet er kendetegnet ved, at de ikke har 
åbent i weekenden. Det er svært at se som et argument for at lukke det sidste/eneste weekend -tilbud til 
målgruppen. Tværtimod er det et problem, at der ikke findes flere tilbud til borgere der er udsatte som har 
åbent i weekenden.  



Socialpsykiatrien hjælper bl.a. borgere, der på grund af deres sygdom kæmper med angst, ensomhed og 
isolation, og som ikke nødvendigvis er i stand til at benytte de almene kulturtilbud, Svendborg ellers kan 
byde på.  Det er et faktum, at psykiatrien er presset i Danmark og der afventes centrale tiltag med en ny 
psykiatriplan. De er ikke nu, der skal spares lokalt på området. 

For Stenbruddet gælder det ligeledes, at det er en markant forringelse, såfremt de ugentlige fem 
åbningsdage reduceres til tre ugentlige åbningsdage. Stenbruddet udgør for mange deres dagligstue. Det er 
her, de kan mødes under ordnede forhold og med personalestøtte opleve en dagligdag med et konstruktivt 
samvær og fællesskab - for mange et pusterum i et hårdt liv som udsat/misbruger.  

Væresteder og varmestuer yder en stor indsats i forhold til at fastholde udsatte i egen bolig. Det er her de 
får hjælp til dagligdags udfordringer med rådgivning og hjælp til at anvende digitale løsninger. 

Ved gennemførelse af lukkedage vil nogen måske benytte sig af Kirkens Korshærs varmestue, andre vil 
opleve mere ensomhed og isolation og andre igen tage ophold i bybilledet, hvor det erfaringsmæssigt kan 
volde problemer for beboere og handlende i område.  

Som det anføres i spareforslaget kan gennemførelsen af dette forslag have betydning for effekten af et 
tidligere vedtaget spareforslag (Styrkelse af indsats), der handler om at tilbyde borgerne mindre 
omkostningstunge hjælpetilbud som eksempelvis Impuls og Stenbruddet. Altså! flere skal i fremtiden 
henvises til de aktivitets- og samværstilbud, der bl.a. foreslås reduceret. Det giver ikke så god mening. 

 

Svendborg den 29. august 2022 

På vegne af Rådet for Socialt Udsatte 

Finn Boye 

 

 



Høringssvar vedr. reduceringsforlag nr. 12  
Administrative effektiviseringer. 

 

 

Medarbejderne i Lokal-MED på Grønnemoseværkstederne og På Hjørnet indgiver hermed 
følgende høringssvar i forbindelse med reduceringsforslaget ”Administrative effektiviseringer”. 
 

På Grønnemoseværkstederne er der forankret to administrative medarbejdere, hvoraf den enes 
arbejdstid er fordelt mellem Grønnemoseværkstederne, På Hjørnet og § 85. 
 

Vi ser store udfordringer i forhold til reduceringsforslaget. I 2020 blev det administrative område 
reduceret med en stilling og opgaver blev omfordelt mellem de resterende ansatte. Dertil er det 
vores oplevelse at der er kommet flere opgaver til og sårbarheden er blevet større, da mange 
opgaver hviler på enkeltpersoner. 
 

Ud fra erfaringer fra sidst der blev reduceret på det administrative område, frygter vi, at flere af de 
administrative opgaver bliver uddelegeret til koordinatorerne og det socialpædagogiske 
personale, hvilket vil medføre at der bliver mindre socialpædagogisk tid til den enkelte borger. 
 

Vi bekymrer os ligeledes for, om der fremadrettet vil forekomme længere sagsgange, da den 
enkelte administrative medarbejder skal varetage flere opgaver. 

 

 

Venlig hilsen 
Medarbejderne i Lokal-MED på Grønnemoseværkstederne og På Hjørnet. 

 

 

 



Høringssvar vedr. reduceringsforlag nr. 14  
Tilpasning af serviceniveau i aktivitets- og samværstilbud. 

 

Medarbejderne i Lokal-MED på Grønnemoseværkstederne og På Hjørnet indgiver hermed 
følgende høringssvar i forbindelse med reduceringsforslaget ”Tilpasning af serviceniveau i 
aktivitets- og samværstilbud”. 
 

Vi synes at det er meget kritisabelt at reducere på et område der medfører nedsat funktionsniveau 
for nogle af Svendborg kommunes mest sårbare borgere, samtidig med, at vi mener, at 
konsekvensen på sigt, vil give større udgifter.  
Vi mener at Stenbruddet, Impuls og På Hjørnet er vigtige for de sårbare borgere i forhold til en 
individuel forebyggende indsats. 
 

Særligt mener vi i forhold til På Hjørnet: 
Vi undrer os over, at der er forslag om at reducere i borgernes mulighed for at opsøge uvisiteret 
vejledning og støtte, når der i forvejen er ved at blive implementeret spareforslag fra 2021, hvor 
dele af på hjørnes tid skal bruges til ”Styrkelse af indsats”. 
 

Vi er enige i at På Hjørnets sårbarhed øges og kan medføre en større utryghed hos borgere, som 
har brug for forudsigelighed. 
 

Særlige konsekvenser ved at skære i tilbuddenes åbningstider er: 

 Mindre tid til den enkelte. 
 Mindre pædagogiske vejledning og støtte. 
 Øget isolation for den enkelte borger. 
 Mistede færdigheder. 
 Forringet livskvalitet. 
 Øget sårbarhed. 

 

 

Venlig hilsen 
Medarbejderne i Lokal-MED på Grønnemoseværkstederne og På Hjørnet. 



Høringssvar vedr. reduceringsforslag nr. 13 Fritidstilbud. 

 

Medarbejderne i Lokal-MED på Grønnemoseværkstederne og På Hjørnet indgiver hermed 
følgende høringssvar i forbindelse med reduceringsforslaget ”Fritidstilbud”. 
 

Vi mener, at ved at fjerne de to ugentlige klubaftener forringes fritidstilbuddet for de 
udviklingshæmmede borgere væsentligt. 
Store dele af de sociale relationer og netværk for borgerne er forankret i deres klubtilbud På 
Hjørnet. Borgerne oplever et tilhørsforhold, hvor de er trygge ved at komme i kendte rammer og, 
hvor der er plads til den enkelte. 
Mange borgere fra denne målgruppe profiterer rigtig meget af det varme måltid to gange om 
ugen, hvilket sikrer dem sundere madvaner. Samtidig profiterer borgerne af at deltage i 
madlavningen, da de tilegner sig og vedligeholder færdigheder indenfor madkundskab, indkøb, 
hygiejne, samarbejde og socialt samvær.  
Vi mener, at de udviklingshæmmede borgeres muligheder for oplevelser forringes væsentligt ved 
at fjerne øvrige fritidstilbud. 

 

Særlige konsekvenser af nedlukning af klubtilbuddet og fritidstilbud er: 

 Øget isolation for den enkelte borger. 
 Usund levevis. 
 Mistede færdigheder. 
 Mindre tid til den enkelte. 
 Færre sociale relationer. 
 Manglende tilhørsforhold 
 Forringet livskvalitet 

 
 

 
 

Venlig hilsen 
Medarbejderne i Lokal-MED på Grønnemoseværkstederne og På Hjørnet. 

 

 
 



Høringssvar vedr besparelser i Svendborg kommune 2023 

 

 

Der er tilgang af indbyggere i Svendborg Kommune. Gruppen af dem med særlige behov, uanset 

hvilke, vil derfor også stige år for år. Derfor følgende indsigelser vedr de bebudede besparelser for 

2023: 

Reduktion vedr udsatte sygeplejersken: 

Nu er ordningen endelig blevet udbredt uden for Svendborg By. Der har bl a været god kontakt til 

de sårbare borgere med støtte, rådgivning generelt og rene sprøjter til misbrugere. De har også 

givet sundhedsmæssig rådgivning til bostøttepersoner. Hvis det spares væk, er det en forringelse 

for de svage borgere. 

 

Individuel og konkret tilpasningsstøtte botilbud: 

Når systemet endnu ikke er færdigimplementeret, er det meget usikkert om besparelsen kan 

effektueres. På sigt kan systemet måske bruges, når man kender, hvad basis- og støttebehovet er 

for den enkelte borger. For at opnå besparelse vil der evt skulle ansættes billigere arbejdskraft, dvs 

højst sandsynlig uden de fornødne kvalifikationer. Det er på nuværende tidspunkt 

uigennemskueligt, og det er derfor meget betænkeligt at spare på noget man ikke reelt kender 

indholdet af. 

 

Administrative effektiviseringer: 

Synes det er betænkeligt at spare på lægekompetencer. Den fastansatte misbrugslæge har ikke 

nødvendig forstand på de øvrige sygdomme, de handicappede har, og derfor vil sagsbehandlerne 

ikke kunne få den fornødne vejledning bl a vedr indplacering i taktsystemet i deres 

sagsbehandling. 

 Ellers er det ok at effektivisere administrationsudgifterne. 

 

 

 

 



 

Fritidstilbud: 

Fritidstilbud: 

Fritidstilbuddene for de handicappede har ikke været til stede i længere tid bl a pga Corona. Der 

skulle være kommet et katalog ud til borgerne men i begrænset omfang.  Efter forlydende ved de 

ikke, hvilke tilbud der er. Borgere i eget hjem under § 85 har heller ikke fået kataloget. Det ville 

være rart, at vores borgere havde et tilbud for dem alene, da de ikke kan bruge de eksisterende 

foreninger, der ikke kan rumme dem pga. deres handicap af forskellig slags. 

 I Sønderborg kommune kan de stadig komme 5 dage på ferie. Det ville være ønskeligt i Svendborg 

kommune også. 

Klubtilbud  

Klubtilbuddet På Hjørnet bør også tages ud af sparekataloget. Det benyttes flittigt af en bred vifte 

af vores borgere, elever fra CSV, borgere i eget hjem med § 85 støtte og også borgere fra vores 

botilbud og støttecentre. Flere og flere bliver ensomme og mangler fritidsinteresse, som kan 

rumme dem. 

De bliver beskåret i støtte enten i hjem eller bosted. Det forventes, at der er pårørende, som kan 

tage over, og dem som ikke har det, er det bare trist for – de skal være glade for at have tag over 

hovedet. 

Nogle bliver henvist til at kunne henvende sig På Hjørnet, når de ikke længere har en, som 

kommer hos dem. Men de har ikke mod/overskud til at henvende sig, og for mange går det så 

bare til yderligere sygdom/behov senere. Inden en hjemmevejleder stopper, burde de have nogle 

gange sammen På Hjørnet, så de kan blive overleveret på en tryg måde. De har svært ved 

fremmede mennesker og er blevet svigtet mange gange ved skift af hjemmehos´er eller nye 

sagsbehandlere gang på gang. Der burde være opfølgning på disse hvert halve år. Især dem der 

ikke kommer På Hjørnet. 

Der er ikke nok fokus på deres sundhed. Hverken på kost motion eller mentalt, og flere bliver 

overvægtige med følgesygdomme. Der er også fællesspisning nu 2 gange ugentligt, dvs de får 

ordentligt mad de 2 dage, hvilket er tvivlsomt de øvrige dage.  

Kommunen henviser dem til Sundhedshuset, når det går galt. Men de kan ikke hjælpe denne 

gruppe borgere. For at det skal kunne lykkes, skal der en hjemmevejleder med hver gang, for at de 

møder op og som kan fastholde dem i forløbet. Der er desværre kendskab til flere mislykkede 

forsøg den vej rundt 

På Hjørnet kan de også danne deres netværk. Det er meget tvivlsomt, de kan det i andre regi. 



 

 

Impuls: 

Hvis der skal spares på dette område, kan det medføre reduceret funktionsniveau for nogle 

borgere med deraf følgende yderligere behov for anden støtte efter § 85. Hvor er besparelsen så 

henne? Og hvor skal de brugerne gå hen om søndagen? 

  

§ 18: 

Frivillighed: 

Færre penge til ”vore foreninger” mm. Ingen penge til nyopstart af aktiviteter. Hvem vil fremover 

være frivillig med de begrænserede midler til rådighed? 

 

Generelt er der sparet flere gange på de handicappedes område. Nu er der behov for at tilføres 

flere midler, hvis vi skal være os selv bekendt. 

 

Kirsten  Clausen 

Aktiv i Pårørenderådet for handicapområdet 

Og mor til borger i støttecenter 

 

 

 

 

 

 

 

 



Høringssvar vedrørende besparelser på handicap området i 
Svendborg kommune 2023

Desværre er der i de seneste22 år, hvor vi har haft berøring med vilkårene for handicappede 
borgere, sket voldsomme reduktioner i de tilbud, borgerne har kunnet deltage i.
Personalenormeringen på støttecenteret på Gl. Skårupvej er således mere end halveret siden år 
2000. Det betyder, at beboerne ikke længer har mulighed for at deltage i aktiviteter uden for huset.
Gåture, cykelture, deltagelse i Langelandsfestival mm. er en saga blot.
Ferierejser har Svendborg Kommune for længst sløjfet af listen.
Derfor følgende indsigelser vedrørende de bebudede besparelser for 2023:

Fritidstilbud:
Fritidstilbuddene for de handicappede har ikke været til stede i længere tid bl a pga Corona. Der 
skulle være kommet et katalog ud til borgerne men i begrænset omfang.  Efter forlydende ved de 
ikke, hvilke tilbud der er. Borgere i eget hjem under § 85 har heller ikke fået kataloget. Det ville 
være rart, at vores borgere havde et tilbud for dem alene, da de ikke kan bruge de eksisterende 
foreninger, der ikke kan rumme dem pga. deres handicap af forskellig slags.

Tidligere havde Svendborg kommune et tilbud om ferierejser, hvor deltagerne naturligvis selv 
skulle betale både udgifterne til egen rejse, men også rejseudgifterne til ledsagende personale. 
Lønnen stod kommunen for. Denne mulighed er for længst sparet væk. 
I Sønderborg kommune kan der tilsyneladende stadig arrangeres ferierejser for handicappede 
borgere. Hvorfor kan det ikke lade sig gøre i Svendborg kommune?

Klubtilbud 
Klubtilbuddet På Hjørnet bør også tages ud af sparekataloget. Det benyttes flittigt af en bred vifte af
vores borgere, elever fra CSV, borgere i eget hjem med § 85 støtte og også borgere fra vores 
botilbud og støttecentre. Flere og flere bliver ensomme og mangler fritidsinteresse, som kan rumme 
dem.

Generelt er der sparet flere gange på de handicappedes område. 
I forbindelse med kommunalreformen og de deraf følgende kommune sammenlægninger skulle der 
”harmoniseres”. Det betød besparelser til laveste fællesnævner. 
Forud for seneste kommunalvalg diskuterede man igen nedskæringer på handicapområdet. Denne 
gang for at komme ned på det regionale gennemsnit. Atter laveste fællesnævner.
Ingen har set på, hvad behovet og et anstændigt serviceniveau er.

I stedet for nye besparelser vil vi derfor foreslå, at der tilføres flere midler til handicap området, 
således at Svendborg Kommune kan være sig selv bekendt på dette område.

Svendborg Kommune har gjort et stort nummer ud af at markedsføre sig som demensvenlig 
kommune.
Vi ville ønske at Svendborg kommune på tilsvarende vis vil satse på at blive kendt som 
handicapvenlig kommune.

Berit og Frank Svendstrup
Bynkevej 6
5700 Svendborg





Høringsvar fra Ryttervejs LokalMED vedr. besparelsesforslag 2023 

Det er foreslået at reducere med en administrativ medarbejder i Område Botilbud. 
Det er et opmærksomhedspunkt, at de administrative har forskellige opgaveporteføljer.  
Den administrative medarbejder på Ryttervej har udover personaleadministration (løn, ansættelser mv), 
økonomi, administration af ledsagerordning, kostordning og support til afdelingslederen, en væsentlig 
opgave i at varetage beboerøkonomi. Borgerne har derfor brug for, at der er en administrativ medarbejder 
til stede på bostedet i hverdagen. 
Andre botilbud har en anden opgavefordeling, hvor beboerøkonomi varetages af kontaktpersoner. På 
Ryttervej har vi prioriteret denne model for at få større kvalitet i dette arbejde. Den administrative 
medarbejder har faglige forudsætninger for at løse opgaver vedr. økonomi, hvilket det pædagogiske 
personale ikke har. Målgruppen på Ryttervej har i meget lav grad funktionsniveau til at være deltagende i 
deres egen økonomi. Den administrative medarbejder samarbejder med pårørende og værger om 
økonomihåndtering. 
Vi ønsker med en ny opgavefordeling, at denne prioritering af faglige ressourcer fortsat kan tilgodeses. 

Ryttervej har 65 fastansatte og 43 timelønnede. Med den volumen har vores leder brug for administrativ 
support i hverdagen.  

Færre administrative ressourcer på Ryttervej vil få betydning for både ledelse og det pædagogiske 
personales prioritering af opgaver. 

Det er foreslået at ophøre Fritidstilbud for målgruppen. 
Vi støtter forslaget.  
Med de ressourcer, vi har til rådighed, er det vanskeligt for os at tilrettelægge et fornuftigt fritidstilbud på 
tværs af tilbuddene. Alene dét, at meget få af de handicappede borgere, er selvtransporterende, betyder, 
at vi skal bruge mange ressourcer på transport. Ligesom de har brug for ledsagere til deltagelse i 
tilbuddene. Det enkelte bosted leverer mange ressourcer for at levere et fritidstilbud. Det er ikke et 
botilbuds kerneopgave. 

Der skal effektiviseres for 1,5 mill på ny takststruktur. 
Vi kan ikke gennemskue, om dette mål er realistisk.  

 

LokalMED Ryttervej  
Område Botilbud, Socialafdelingen 
29.08.22 



Svendborg d. 1/9 -2022 
 

Høringssvar til budget 2023 fra 
Sygeplejerskerne i hjemmeplejen. 
 
Til Senior -, Social - og sundhedsudvalget 
 
Sygeplejerskerne i Hjemmepleje Øst og Vest har kommentarer til kataloget med reduktionsforslag 
på driften.  
 
Det drejer sig om følgende 2 forslag: 
 
Forslag Nr. 3 - Sygeplejeklinikker 
Forslag Nr. 10 - Udsatte sygeplejerske 
 
Nr. 3 – Sygeplejeklinikker  
 
 
Helt uforståeligt at dette forslag fremkommer. Ved de ekstraordinære budgetbesparelser i 
december 2021 blev der besluttet en besparelse på sygeplejen på 400.000 kr. med nøjagtig 
samme begrundelse – optimering af sygeplejeklinikker. Denne besparelse forsøger vi lige nu at 
effektuere. 
Vi har i den forløbne korte tid set et stærkt stigende behov for sygeplejefaglighed. Udskrivelser fra 
sygehuset er med høj grad af borgere med ustabile helbredstilstande og grundet det massive pres 
der er på sygehus afdelingerne er mange udskrivelser med langt højere grad af opsamling og 
koordinering i forhold til at sikre borgers behandling. Rigtig mange forløb modtages, hvor pleje og 
behandling ikke stemmer overens med det behov borger reelt har. Det opdages først når vi er i 
hjemmet. 
Rekrutteringsproblemerne ved assistenter og hjælpere mærkes. Sygeplejerskerne er med deres 
faglighed nødvendigvis altid bagstopper for de opgaver, de ikke kan løse og vi mærker i den grad 
et stigende pres på anmodninger af faglige vurderinger i hjemmet. 
Når der ikke er tilstrækkelige assistenter tilstede tilgår mulige overdragede opgaver 
sygeplejerskerne – og dette er gældende i alle vagtlag.  
Vi kan simpelthen ikke optimere os ud af det behov der er for tilstrækkelig 
sygeplejerskenormering. 
 
Nedenstående er sidste høringssvar afgivet d. 26/11 – 2021. Er valgt at medsende til jer igen. 
 
 
Da de 10 sygeplejeklinikker i 2011 blev oprettet var det med besparelse på sygeplejersker.  
I budget 2017 traf I beslutning om at antallet af klinikker skulle reduceres med den konsekvens at 
der atter blev reduceret i antal sygeplejersker. 
Nu er der så atter forslag om en yderlig reduktion af antal sygeplejersker…..? 
 



Vi ser det er muligt at lave en optimering i brugen af klinikker – men stiller os uforstående overfor 
den konsekvens det medfører med endnu en gang at reducere antal sygeplejersker. 
Der vil være flere borger der kan komme i klinik, hvis vi rent logistisk kan håndtere det – vi skal 
være et tilstrækkelig antal i daglig fremmøde til at kunne bemande klinikker og besøge borgere i 
eget hjem.  
 
Det var og er en politisk beslutning, at sygepleje som udgangspunkt ydes i klinikker og der dermed 
skal vægtige helbredsmæssige grunde til at få besøg i hjemmet. Der er mange steder ikke 
mulighed for offentlig transport og har borger ikke egen bil eller pårørende, så er det taxa for egen 
regning. Der er borgere der har behov for sygepleje dagligt, måske flere gange daglig, hvor dette 
er en stor økonomisk udfordring. Vi møder som sygeplejersker modstand og kommer til at stå i 
konfrontationer og dilemmaer, der kan påvirke en ellers god relation. 
Der er nødt til at være en tydelig politisk udmelding på, at sådan er vilkårene for at modtage 
sygepleje og at sygepleje dermed ikke ”er gratis” og ikke ydes på valgfrie steder. Det budskab kan 
sygeplejerskerne ikke alene være bærere af. 
Måske kan der findes en politisk løsning således borgerne kan hjælpes med økonomisk støtte? 
 
Vi vil fortsat og i stigende grad modtage borgere til sygepleje, som er i så kompleks 
sygdomssituation at en klinik ikke er en mulighed for dem. Borgere udskrives tidligere og tidligere i 
deres sygdomsforløb til videre behandling i hjemmet. Der forventes i stigende grad at vi skal 
håndtere specialiserede behandlingsopgaver og der er er i stigende grad behov for en høj grad af 
sygeplejefaglighed ved kompleks pleje og terminal pleje ved vores borgerforløb.  
Der vil derfor vedvarende være behov for at kommunen er rustet til at kunne håndtere dette og 
der skal sikres at vi er sygeplejersker nok til at kunne bevare patientsikkerheden. 
 
Den mulige effektivisering der kan findes ved øget brug af klinikker vil nødvendigvis skulle bruges 
til at efterkomme den massive stigning der er i behovet for sygepleje generelt. 
Endvidere bør der være stor fokus på at sikre et godt arbejdsmiljø og nødvendigheden af 
fastholdelse og rekruttering. Der er stærk konkurrence og mangel på sygeplejersker i 
sundhedsvæsnet. 
 
 
 
 
 
 
Nr. 10 – Udsatte sygeplejerske 
 
En rigtig god beslutning blev truffet i 2020 med denne udvidelse. Det er meget sårbare og socialt 
udsatte borgere, der på denne måde har større mulighed for sundhedsfaglig bistand.   
Der er så meget forebyggelse i denne indsats, som i den grad giver bedre livskvalitet for borger og 
som rent økonomisk i den grad også er en gevinst. 
Og hvis borgere får behov for en tilknytning til hjemmeplejen eller sygeplejen kan dette foregå 
med en god støttende overgang.  



Når vi i hjemmeplejen/sygeplejen har udsatte borgere har vi også stor gavn af sparring og 
samarbejde. 
Så bevar dog den gode beslutning der blev truffet !! 
 
 
 
 
 
Med venlig hilsen 
 
Sygeplejerskerne i hjemmepleje øst og vest. 
 
 
 
 
 
 



Senior-, Social- og Sundhedsudvalget - Besparelsesforslag Budget 2023 
 

Der er tilgang af nye borgere i Svendborg Kommune. Gruppen af dem med særlige behov, uanset 
hvilke, vil derfor også stige år for år. Derfor følgende indsigelser vedr. de bebudede besparelser for 
2023: 

Individuel og konkret tilpasningsstøtte botilbud: 

Når systemet endnu ikke er færdigimplementeret, er det meget usikkert om besparelsen kan 
effektueres. På sigt kan systemet måske bruges, når man kender, hvad basis- og støttebehovet er 
for den enkelte borger. For at opnå besparelse vil der evt. skulle ansættes ufaglært arbejdskraft, 
uden de fornødne kvalifikationer, og det vil gå ud over borgerne på de specialiserede botilbud 
under §108.  Det er på nuværende tidspunkt uigennemskueligt, og det er derfor meget 
betænkeligt at spare på noget man ikke reelt kender indholdet af. 

Administrative effektiviseringer: 

Det vil være nødvendigt at kigge på hvor meget administrativt personale der er på de forskellige 
bosteder. Der mangler i høj grad uddannet pædagogisk personale, men jeg oplever at de bliver 
rekrutteret til administrative opgaver og forsvinder fra deres oprindelige funktion. 

Fritidstilbud: 

Fritidstilbud: 

Fritidstilbuddene for de handicappede har ikke været til stede i længere tid bl.a.  p.g.a Corona. Der 
skulle være kommet et katalog ud til borgerne men i begrænset omfang.  Efter forlydende ved de 
ikke, hvilke tilbud der er. Borgere i eget hjem under § 85 har heller ikke fået kataloget. Det ville 
være rart, at vores borgere havde et tilbud for dem alene, da de ikke kan bruge de eksisterende 
foreninger, der ikke kan rumme dem pga. deres handicap af forskellig slags.  

Klubtilbud  

Klubtilbuddet På Hjørnet bør også tages ud af sparekataloget. Det benyttes flittigt af en bred vifte 
af vores borgere, elever fra CSV, borgere i eget hjem med § 85 støtte og også borgere fra vores 
botilbud og støttecentre. Flere og flere bliver ensomme og mangler fritidsinteresser, som kan 
rumme dem. 

De bliver beskåret i støtte enten i hjem eller bosted. Det forventes, at der er pårørende, som kan 
tage over, og dem som ikke har det, er det bare trist for – de skal være glade for at have tag over 
hovedet. 



Nogle bliver henvist til at kunne henvende sig På Hjørnet, når de ikke længere har en, som 
kommer hos dem. Men de har ikke mod/overskud til at henvende sig, og for mange går det så 
bare til yderligere sygdom/behov senere. Inden en hjemmevejleder stopper, burde de have nogle 
gange sammen På Hjørnet, så de kan blive overleveret på en tryg måde. De har svært ved 
fremmede mennesker og er blevet svigtet mange gange ved skift af hjemmehos´er eller nye 
sagsbehandlere gang på gang. Der burde være opfølgning på disse hvert halve år. Især dem der 
ikke kommer På Hjørnet. 

Der er ikke nok fokus på deres sundhed. Hverken på kost motion eller mentalt, og flere bliver 
overvægtige med følgesygdomme. Der er også fællesspisning nu 2 gange ugentligt, dvs de får 
ordentligt mad de 2 dage, hvilket er tvivlsomt de øvrige dage.  

Kommunen henviser dem til Sundhedshuset, når det går galt. Men de kan ikke hjælpe denne 
gruppe borgere. For at det skal kunne lykkes, skal der en hjemmevejleder med hver gang, for at de 
møder op og som kan fastholde dem i forløbet. Der er desværre kendskab til flere mislykkede 
forsøg den vej rundt 

På Hjørnet kan de også danne deres netværk. Det er meget tvivlsomt, de kan det i andre regi. 

Impuls: 

Hvis der skal spares på dette område, kan det medføre reduceret funktionsniveau for nogle 
borgere med deraf følgende yderligere behov for anden støtte efter § 85. Hvor er besparelsen så 
henne? Og hvor skal de brugerne gå hen om søndagen?  

§ 18: 

Frivillighed: 

Færre penge til ”vore foreninger” mm. Ingen penge til nyopstart af aktiviteter. Hvem vil fremover 
være frivillig med de begrænserede midler til rådighed? 

Generelt er der sparet flere gange på de handicappedes område. Nu er der behov for at tilføres 
flere midler, hvis vi skal være os selv bekendt. 

 

Samtidig skal effektiviseringsbidraget på 0,35% væk fra handicapområdet, effektiviseringsbidraget 
er fjernet fra Børne/unge området og fra ældreområdet. Hvorfor denne forskelsbehandling, når vi 
på forhånd ved, at området er underfinansieret. 

Med venlig hilsen 

Gitte Nielsen ( mor til en borger på et §108 bosted)



Høringssvar vedr. besparelser i Svendborg kommune 2023 

 

Som frivillig i UFL (unge for ligeværd) og mor til en datter i målgruppen har jeg stor 

kontakt til mange af de unge som har særlige behov og forskellige handicap. 

Det er både dem som bor på bosted og dem som er sluset ud i egen lejlighed. 

Jeg mærker hvordan de sidste års besparelser påvirker dem og hvordan nogle af 

dem bliver dårligere. 

Dem i egen lejlighed bliver trappet ned i timebehov evt. henvist til at besøge deres 

hjemmevejleder på et kontor i stedet for at få besøg i egen lejlighed. 

De har ugentlig tid til hvornår de har problemer som der er ved at vælte deres 

verden. Det kan ikke lade sig gøre at de får et sammenbrud fredag aften kl. 22 og får 

hjælp – det må vente til onsdag kl. 14 hvor de kan besøge deres kontaktperson. 

Nogle kan ikke med deres kontaktperson, andre mener de godt selv kan klare sig. 

De henvises så til at kunne komme på Hjørnet hvis de får behov. 

Men de har ikke mod nok til at tage et fremmed sted hen og der går lang tid før de er 

fortrolige med nye mennesker. 

Der bør være en periode hvor de sammen med kontakt person kommer på Hjørnet 

eller impuls og derved bliver implanteret og får en tilknytning. 

Hvis de så udebliver i længere periode bør de besøges og dette bør gøres hver 3 

måned min. 1 år af deres tidligere kontaktperson. 

Ved godt at de kan få hjælpen hvis de beder om den, men det magter de ikke og har 

de ikke pårørende der kan hjælpe, tabes de og der skal meget til at få dem op igen. 

Havde en for et par år siden som måtte hentes flere gange sent om aftenen og tages 

med hjem. Det endte med at der skulle findes en sagsbehandler og der måtte sættes 

hjælp på 3 gange om ugen. 

Har desværre flere af dem i UFL hvor vi frivillige er nød til at hjælpe på mange tider 

af døgnet. 

Det er en stor gruppe mennesker som der bliver flere af. De passer ikke ind i 

almindelige foreninger og kan ikke deltage som andre i sociale/kulturelle tilbud. 

Der er mangel på fritids tilbud hvor de kan passe ind og hvor der er noget de 

interessere sig for. 

De bliver mere og mere ensomme, bliver overvægtige, nogle glemmer egen 

hygiejne, nogle indadvendte andre ud reagerende.  

De få steder der er hvor de kan komme bør opprioriteres, der er allerede sparet for 

meget de sidste par år. 

Nogle af dem henvises til Sundheds Huset og de forløb de laver. Men de magter ikke 

selv at komme og har ingen kontaktperson der kan følge dem så de kommer afsted 

og deltager samt støtter dem bagefter. Så helbredet bliver blot dårligere. 

Sundhedshuset kan ikke hjælpe da der er mange andre ting der indvirker og 

grunden til han er førtidspensionist. 

Ung mand midt 40, overvægtig pga. forkert kost og diabetes. Kan se frem til at få sat 

benene af inden for en årrække jfr. Læge. Har selv ledsaget ham til mange 



undersøgelser da han ikke har andre. 

Forsøgt om der kunne søges hjælp til højskole, men afslag. 

Udgiften for kommunen kommer når han sidder i kørestol. 

 

Det opleves også at de ikke får hjælp nok på bosteder. 

Har pt. en som bor på et bosted og har været på et værksted et stykke væk men for 

4-5 mdr. siden kom på et tættere værksted. Vedkommende skal selv købe 

pendlerkort men får det refunderet af kommunen. Det koster ca. 1.000 kr. om 

måneden og nu er det kun 2 stop der rejses men der er ingen som hjælper med at 

lave rejsekort om. Der er flere ting hvor vi føler der tænkes, det tager en anden sig 

nok af. 

Der er bosteder hvor der ikke laves sund kost sammen med beboerne. De kan købe 

varmemad og have i deres køleskab. De har brug for at der er fællesskab, 

fællesspisning og fælles aktiviteter i stedet for ensomhed i deres lejlighed. Det er 

sparet væk. 

 

Både Impuls og På Hjørnet bør udvides. Der bør gøres mere for at få denne gruppe 

borgere til at komme. 

Det kan ikke forventes at det skal være frivillige der skal løfte denne opgave. 

I UFL har vi sat et loft på 40 medlemmer af gangen og har desværre ofte en lang 

venteliste. 

Vi frivillige bliver brugt op og har ikke midler eller rum til at gøre mere. 

 

I et andet af jeres spareforslag foreslås der at spare det samme beløb som 

kommunen har fået af Staten til flere varme hænder ved de ældre. Det har I fået for 

at gøre mere for dem, så det forslag bør fjernes. 

 

Med venlig hilsen 

Birthe Ramsgaard 

 

 

 

 



Høringssvar vedr besparelser i Svendborg kommune 2023 

 

 

Der er tilgang af indbyggere i Svendborg Kommune. Gruppen af dem med særlige behov, uanset 
hvilke, vil derfor også stige år for år. Derfor følgende indsigelser vedr de bebudede besparelser for 
2023: 

Reduktion vedr. udsatte sygeplejersken: 

Nu er ordningen endelig blevet udbredt uden for Svendborg By. Der har bl.a. været god kontakt til 
de sårbare borgere med støtte, rådgivning generelt og rene sprøjter til misbrugere. De har også 
givet sundhedsmæssig rådgivning til bostøttepersoner. Hvis det spares væk, er det en forringelse 
for de svage borgere. 

 

Individuel og konkret tilpasningsstøtte botilbud: 

Når systemet endnu ikke er færdigimplementeret, er det meget usikkert om besparelsen kan 
effektueres. På sigt kan systemet måske bruges, når man kender, hvad basis- og støttebehovet er 
for den enkelte borger. For at opnå besparelse vil der evt. skulle ansættes billigere arbejdskraft, 
dvs. højst sandsynlig uden de fornødne kvalifikationer. Det er på nuværende tidspunkt 
uigennemskueligt, og det er derfor meget betænkeligt at spare på noget man ikke reelt kender 
indholdet af. 

Der er i forvejen udarbejdet personlige profiler på samtlige borgere, som er i systemerne, og de bliver 
jævnlig fulgt op af individuelle handleplansmøder ca. én gang årligt for nogens vedkommende og hvert 
andet år for andre. Her deltager foruden de berørte borgere også ledere, pædagoger, socialrådgivere og 
eventuelle pårørende. Her bliver hele borgerens situation gennemgået med det formål at afdække 
vedkommendes behov, og derudfra beslutte, hvordan den fremtidige støtte skal udformes bl.a. med det 
formål, at gøre den pågældende så selvhjulpen som muligt og at sikre, at borgeren får et så meningsfuldt 
liv som muligt.   
 
Jeg mener derfor, at den nyudarbejdede ordning bare er gammel vin på nye flasker og dermed inderlig 
overflødig og totalt spild af tid. At den har kostet en masse personaletimer især på lederplan, har vi jo 
allerede hørt om. Jeg er også bekymret for, hvordan de enkelte pædagogiske medarbejdere skal håndtere 
ordningen, når der hele tiden skal skeles til, hvilken ”kasse” den enkelte borger nu lige hører til.  
 
En pædagog i Storkehaven sagde engang til mig: ”Det der stresser os allermest er, når systemerne hele 
tiden laves om. Når vi lige har vænnet os til et system, så får vi et nyt og kan begynde forfra”. 
 

 

 



 

Administrative effektiviseringer: 

Synes det er betænkeligt at spare på lægekompetencer. Den fastansatte misbrugslæge har ikke 
nødvendig forstand på de øvrige sygdomme, de handicappede har, og derfor vil sagsbehandlerne 
ikke kunne få den fornødne vejledning bl a vedr. indplacering i taktsystemet i deres 
sagsbehandling. 

 Ellers er det ok at effektivisere administrationsudgifterne. 

 

 

 

Fritidstilbud: 

Fritidstilbud: 

Fritidstilbuddene for de handicappede har ikke været til stede i længere tid bl.a. pga. Corona. Der 
skulle være kommet et katalog ud til borgerne men i begrænset omfang.  Efter forlydende ved de 
ikke, hvilke tilbud der er. Borgere i eget hjem under § 85 har heller ikke fået kataloget. Det ville 
være rart, at vores borgere havde et tilbud for dem alene, da de ikke kan bruge de eksisterende 
foreninger, der ikke kan rumme dem pga. deres handicap af forskellig slags. 

 I Sønderborg kommune kan de stadig komme 5 dage på ferie. Det ville være ønskeligt i Svendborg 
kommune også. 

Klubtilbud  

Klubtilbuddet På Hjørnet bør også tages ud af sparekataloget. Det benyttes flittigt af en bred vifte 
af vores borgere, elever fra CSV, borgere i eget hjem med § 85 støtte og også borgere fra vores 
botilbud og støttecentre. Flere og flere bliver ensomme og mangler fritidsinteresse, som kan 
rumme dem. 

De bliver beskåret i støtte enten i hjem eller bosted. Det forventes, at der er pårørende, som kan 
tage over, og dem som ikke har det, er det bare trist for – de skal være glade for at have tag over 
hovedet. 

Nogle bliver henvist til at kunne henvende sig På Hjørnet, når de ikke længere har en, som 
kommer hos dem. Men de har ikke mod/overskud til at henvende sig, og for mange går det så 
bare til yderligere sygdom/behov senere. Inden en hjemmevejleder stopper, burde de have nogle 
gange sammen På Hjørnet, så de kan blive overleveret på en tryg måde. De har svært ved 
fremmede mennesker og er blevet svigtet mange gange ved skift af hjemmehos´er eller nye 



sagsbehandlere gang på gang. Der burde være opfølgning på disse hvert halve år. Især dem der 
ikke kommer På Hjørnet. 

Der er ikke nok fokus på deres sundhed. Hverken på kost motion eller mentalt, og flere bliver 
overvægtige med følgesygdomme. Der er også fællesspisning nu 2 gange ugentligt, dvs. de får 
ordentligt mad de 2 dage, hvilket er tvivlsomt de øvrige dage.  

Kommunen henviser dem til Sundhedshuset, når det går galt. Men de kan ikke hjælpe denne 
gruppe borgere. For at det skal kunne lykkes, skal der en hjemmevejleder med hver gang, for at de 
møder op og som kan fastholde dem i forløbet. Der er desværre kendskab til flere mislykkede 
forsøg den vej rundt 

På Hjørnet kan de også danne deres netværk. Det er meget tvivlsomt, de kan det i andre regi. 

 

Impuls: 

Hvis der skal spares på dette område, kan det medføre reduceret funktionsniveau for nogle 
borgere med deraf følgende yderligere behov for anden støtte efter § 85. Hvor er besparelsen så 
henne? Og hvor skal de brugerne gå hen om søndagen? 

  

§ 18: 

Frivillighed: 

Færre penge til ”vore foreninger” mm. Ingen penge til nyopstart af aktiviteter. Hvem vil fremover 
være frivillig med de begrænserede midler til rådighed? 

Generelt er der sparet flere gange på de handicappedes område. Nu er der behov for at tilføres 
flere midler, hvis vi skal være os selv bekendt. 

Og hvordan skaffer vi så lige dem? Jeg vil foreslå, at kommunen ansætter en pantefoged, ligesom 
vi havde i gamle dage, med det formål at få inddraget noget af al den gæld, som borgerne har til 
kommunen og dermed til fællesskabet. 

Med venlig hilsen 

Finn Christensen 

Gl. Nybyvej 61, Tåsinge 

Pårørende til Palle Christensen, bosiddende på Storkehavevej. 



Høringssvar 

Konsekvenser for stofbehandling på ”Behandlingscenter Svendborg” set i lyset af sparekatalogets forslag 
om besparelse jf. pkt. 12. Det er vores vurdering, at ydelsen til vores brugere på Behandlingscenter 
Svendborg vil blive påvirket direkte, såfremt det konkrete spareforslag effektueres helt eller delvist, hvilket 
vi vil gøre rede for med nedenstående beskrivelser.   

 
Jf. Spareforslag 12 - administrative effektiviseringer:  

På Behandlingscenter Svendborg, Voksenafdelingen, oplevede vi i 2019 at blive skåret på den administrative 
del. Dette fik den konsekvens, at den ene af vores sekretærers ansættelse i dag bliver delt med to andre 
dagtilbud.  

Skæres der yderligere i det administrative personale på Behandlingscenter Svendborg, vil det medføre 
forringelse af serviceniveauet, hver gang en bruger med et behandlingskrævende stofbrug søger hjælp i 
vores center. At blive set og opleve sig velkommen er af stor betydning, især for de sårbare mennesker, der 
søger vores hjælp - og det er derfor en væsentlig del af kerneopgaven på Behandlingscentret.  

Med den belægningsgrad der er i Behandlingscenter Svendborg, vil én administrativ medarbejder få svært 
ved at løfte alle arbejdsopgaver - og arbejdet vil derfor ikke kunne udføres uden, at det får en ringe kvalitet. 

Det har den konkrete betydning, at der benyttes langt flere behandlertimer i regi af sekretariatet – af 
behandlere, der naturligvis ikke er inde i de arbejdsopgaver som ellers udføres af uddannet administrativt 
personale til de konkrete opgaver.  

Den tid behandlere bruger på sekretariatsarbejde, bliver i bogstavelig forstand taget fra brugernes 
behandling - uden at behandlere kan bidrage nævneværdigt til sekretariatets arbejdsopgaver. 

Sekretærfunktionen på Behandlingscenter Svendborg har en vigtig funktion og har høj værdi i forhold til at 
få dagligdagen til at fungere.  

Herunder:  

- Fortløbende overblik over huset og hvad der foregår.  
- Planlægning i forhold til Behandlingscenter Svendborg som helhed.  
- Det er der meget viden og indsigt ligger i forhold til diverse opgaver og ofte der, hvor resten af 
  personalet går til ved tvivlsspørgsmål. 
- højt professionel ensartethed i forhold af materiale ud af huset.   
- Genkendelighed i telefonstemmen for vores bruger og samarbejdspartner.  
- Overholde deadlines og sørge for ting komme ud af huset til tiden. 
- Møde vores brugere med smil og venlighed, så de føler sig trygge og velkommen, når de kommer i huset 
- Udfærdigelse af behandlingstilbud, kontrol af stofdatabase, betaling af diverse regninger, udfærdigelse 
 af betalingslister til Svendborg Kommune for egne brugere og brugere fra andre kommuner.  

 
På baggrund af ovenstående vurderinger anbefaler Behandlingscenter Svendborg, at det nævnte 
spareforslag ikke effektueres, da det betyder mindre og kvalitativ set dårligere behandling til vores brugere 
både direkte og indirekte.



Høringssvar til Senior, Social og Sundhedsudvalg, Svendborg vedr. budget for 2023 

Der er tilgang af indbyggere i Svendborg Kommune. Gruppen af dem med særlige behov, uanset hvilke, vil 

derfor også stige år for år. Derfor følgende indsigelser vedr. de bebudede besparelser for 2023: 

Reduktion vedr udsatte sygeplejersken: 

Nu er ordningen endelig blevet udbredt uden for Svendborg By. Der har bl.a. været god kontakt til de sårbare 

borgere med støtte, rådgivning generelt og rene sprøjter til misbrugere. De har også givet sundhedsmæssig 

rådgivning til bostøttepersoner. Hvis det spares væk, er det en forringelse for de svage borgere. 

 

Individuel og konkret tilpasningsstøtte botilbud: 

Da et nyt takstsystem endnu ikke er færdigimplementeret, hviler disse vurderinger på et meget usikkert 

grundlag. På længere sigt, når basistakst og ydelsestakst er implementeret for hver enkelt borger, kan vi godt 

se perspektivet i et ændret takstsystem. Det virker dog umiddelbart helt modsatrettet, at man forestiller sig 

en stor millionbesparelse, samtidig med en udmelding om, at visitationen ikke ændres. 

I processen med afklaring af den enkelte borgers støttebehov, anser vi det for meget vigtigt, at beboernes 

pårørende/værger inddrages i processen. Sker det ikke, kan der være risiko for, at vigtig viden og erfaring 

ikke inddrages og belyses. Det kan få den effekt, at borgerens støttebehov ikke rammes præcist og derved 

bliver mangelfuldt. Det er indtil videre også ukendt, hvilke kriterier, modeller og metoder, der vil blive anvendt, 

når en borger skal indplaceres i det nye takstsystem. 

Fastholder man et besparelseskrav, ser vi en fremtidig risiko for, at der på botilbud ansættes medarbejdere 

på lavere lønniveauer. Det vil sige medarbejdere med mindre erfaring, uddannelse og kvalifikationer - måske 

endog mere ufaglært arbejdskraft. Alle disse risici medvirker til, at vi er bekymrede for, at det faglige niveau 

på kommunens botilbud vil falde yderligere. I det hele taget er uforudsigeligheden omkring det planlagte 

nye takstsystem så stor, at et så stort besparelseskrav for 2023 virker helt uigennemtænkt.  

Administrative effektiviseringer: 

Vi synes det er betænkeligt at spare på lægekompetencer. Den fastansatte misbrugslæge har ikke 

nødvendigvis forstand på de øvrige sygdomme, de handicappede har, og derfor vil sagsbehandlerne ikke 

kunne modtage den fornødne vejledning, bl.a. vedr. indplacering i taktsystemet i deres sagsbehandling. 

Ellers er det ok at effektivisere administrationsudgifterne, hvor det giver mening. 

 

Fritidstilbud: 

Fritidstilbuddene for mennesker med handicap har ikke været til stede i længere tid bl.a. pga. Corona, og der 

bør slet ikke tænkes besparelser her! Efter forlydende ved mange borgere ikke, hvilke tilbud der er! Der er et 

stort behov for i stedet at udvide tilbuddene, da eftervirkninger fra corona-nedlukning med isolation og tab 

af evner til at indgå i sociale sammenhænge, i stedet skal bedres, helbredes og mere fokus på forebyggelse.   

Det ville være rart, at vores borgere havde et tilbud for dem alene, da de ikke kan bruge de eksisterende 

foreninger, der ikke kan rumme dem pga. deres handicap af forskellig art. 

 I Sønderborg kommune kan de stadig komme 5 dage på ferie. Det ville være ønskeligt i Svendborg kommune 

også. 

 

Klubtilbud  

Klubtilbuddet På Hjørnet bør også tages ud af sparekataloget. Det benyttes flittigt af en bred vifte af vores 

borgere, elever fra CSV, borgere i eget hjem med § 85 støtte og også borgere fra vores botilbud og 



støttecentre. Flere og flere bliver ensomme og mangler at kunne dyrke fritidsinteresser i sammenhænge, hvor 

de kan rummes. De bliver beskåret i §85 støtte enten i hjem eller på bosted. Det forventes, at der er pårørende, 

som kan tage over, og de borgere, der ikke har pårørende, bliver særligt hårdt ramt. 

Nogle bliver henvist til at kunne henvende sig På Hjørnet, når de ikke længere har en vejleder, som kommer 

hos dem. Men de har ikke mod/overskud til at henvende sig, og for mange kan det udvikle sig til yderligere 

sygdom/behov senere. Inden en hjemmevejleder stopper, burde de have nogle fælles timer sammen På 

Hjørnet, så borgeren kan blive introduceret på en tryg måde. De har svært ved fremmede mennesker og er 

blevet svigtet mange gange ved skift af hjemmehos´er eller nye sagsbehandlere gang på gang. Der burde 

være opfølgning på disse indsatser hvert halve år. Især hos dem, der ikke kommer På Hjørnet. 

Der er ikke nok fokus på deres sundhed. Hverken på kost, motion eller mentalt, og flere bliver overvægtige 

med følgesygdomme. Der er også fællesspisning nu 2 gange ugentligt, dvs. de får ordentligt mad de 2 dage, 

hvilket er tvivlsomt de øvrige dage.  

Kommunen henviser dem til Sundhedshuset, når det går galt. Men Sundhedshuset kan ikke hjælpe denne 

gruppe borgere. For at det skal kunne lykkes, skal der en hjemmevejleder med hver gang, som sikrer, at de 

møder op og som kan fastholde dem i forløbet. Der er desværre kendskab til flere mislykkede forsøg! 

På Hjørnet kan de også danne deres netværk. Det er meget tvivlsomt, om de kan det i andre regier. 

Impuls: 

Hvis der skal spares på dette område, kan det medføre reduceret funktionsniveau for nogle borgere, med 

deraf følgende yderligere behov for anden støtte efter § 85. Hvad er der så i virkeligheden sparet? Og hvor 

skal brugerne gå hen om søndagen? 

 § 18: 

Frivillighed: 

Færre penge til ”vore foreninger” mm. Ingen penge til nyopstart af aktiviteter. Hvem vil fremover være frivillig 

med de begrænserede midler til rådighed? 

 

Generelle betragtninger 

Vores søn har boet på Ryttervej siden botilbuddet blev oprettet i 2009. I de forløbne år har der været næsten 

konstante nedskæringer/ besparelser på handicapområdet i Svendborg Kommune. 

En stat, et samfund, en kommune skal kendes på, hvordan man behandler sine svageste medborgere. Her 

bør man i Svendborg Kommune nok overveje, hvordan man synes man behandler sine mest sårbare borgere? 

Kan man være sig selv bekendt? 

Er tiden mon ikke kommet til at flytte fokus væk fra ”branding” og finansiering af dyre prestigeprojekter som 

CittaSlow - DGI landsstævne - veje og trapper, som kørestolsbrugere alligevel ikke kan benytte? Og i stedet 

fokusere på at støtte hverdagslivet hos egne borgere, der har brug for et værdighedsløft og at blive vist 

respekt. Hvis Svendborg fremover vil være sig selv bekendt?  

Torben og Lisbet Toft-Nielsen 

Pårørende på Ryttervej





Danske Handicaporganisationer – Svendborg 
v. formand Christian Ditlev Reventlow, Løgeskov 76, 5771 Stenstrup 
Telefon: 2967 5724, E-mail: dh-svendborg@handicap.dk 
Hjemmeside: www.handicap.dk/lokalt/svendborg 
 

30. aug. 2022

DH er talerør for handicaporganisationerne og repræsenterer alle typer af handicap - fra hjerneskade og gigt til udviklingshæmning og sindslidelse. 
35 handicaporganisationer med cirka 340.000 medlemmer er tilsluttet DH. 

 

Til Handicaprådet, Svendborg kommune 

 
Høringssvar fra DH-Svendborg vedr. budgetreduktioner til budget 2023 
 

Generel bemærkning: 
DH har i dette høringssvar alene søgt at forholde sig til områder, der har direkte relevans i forhold til de mål-
grupper af borgere, der er omfattet af DH’s medlemsorganisationer. Der er således i de fremlagte besparelses-
forslag emner, der ikke eller kun i begrænset omfang vil betyde serviceforringelser for medlemmer af DH’s 
medlemsorganisationer. I disse tilfælde er der ikke udarbejdet bemærkninger. 

DH har ingen bemærkninger til forslag vedr budgetreduktioner på Økonomiudvalgets, Teknik og Miljøudval-
gets, Borger og Arbejdsmarkedsudvalgets, Kultur- og Fritidsudvalgets, Erhvervs- og Turismeudvalgets samt 
Plan- og Lokalsamfundsudvalgets områder. 
 
DH’s høringssvar er en sammenskrivning af input fra flere af de organisationer, der er tilknyttet DH suppleret 
med bemærkninger fra Bedre Psykiatris medlem af Handicaprådet. 
 
Børne-, Unge- og Uddannelsesudvalget 
 
Skolerne 
 
Nr Emne Bemærkning 

 
4, 5, 6 
og 7 

4. Reduktion af 
ressourcetildeling 
til heldagsklasser 
og funktionsklas-
ser 
 
 
5. Reduktion af 
budget på Byha-
veskolen inkl. 
SFO 
 
 
 
 
 
 
6. Reduktion af 
budget på Cen-
terafdelingen 
 

Fælles bemærkning vedr. punkterne 4, 5, 6 og 7 
 
DH er bekymret for planerne om reduktion af ressourcetildelingen til heldags-
klasser og funktionsklasser og de øvrige reduktioner, der alle risikerer at få ne-
gativ påvirkning i forhold til de svageste børn, herunder børn med særlige be-
hov, autisme, ADHD og udviklingsforstyrrelser. 
 
Personalet på skolerne risikerer at komme i metode-nød, dvs uden faglig opbak-
ning i forhold til at kunne varetage inklusionsopgaver af elever med særlige be-
hov. Dette vil ydermere kunne betyde senere vanskeligheder, når eleverne over-
går til mellemtrinnet og udskolingen. Byhaveskolen er Svendborgs eneste "rigti-
ge" specialskole, med kommunens svageste børn. Børn der ikke kan rummes an-
dre steder pga de massive udfordringer de har. Byhaveskolen har i forvejen en 
meget lav takst pr elev (langt under hvad Centerafdelingen fx får) og da 48% af 
børnene bor i andre kommuner, skal skolen sparer det dobbelte af hvad Svend-
borg sparer.  
 
Dette vil ydermere kunne betyde senere vanskeligheder når eleverne overgår til 
ungdomsuddannelserne, med risiko for dyrere og mere omkostningstunge elev-
forløb samt negative personlige konsekvenser for den enkelte elev, der vil mang-
le nødvendig støtte til at nå ud over sit udviklingspotentiale. Der vil mangle den 
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7. Reduktion af 
PPR’s budget 

nødvendige støtte til at eleven kan udvikle sit fulde potentiale. Kan man overho-
vedet kalde det en besparelse, når man vælger ikke at investere i fremtidige bor-
gere der kan forsørge sig selv? 
 
DH er mere end bekymret over besparelser ved PPR. Det er her den forebyggen-
de indsats foregår, har vi råd til at spare der? Der er i forvejen rigtig lang vente-
tid på udredning og hjælp fra PPR og det drejer sig både om psykolog, logopæd 
osv. Det er i DH’s øjne lidt ligesom at tisse i bukserne, det luner så dejligt lige 
nu. Men det bliver koldt og ikke mindst dyrt i længden, hvis vi ikke investerer i 
de svageste børn vi har i kommunen. 
 

 
 
 
 
Senior-, Social- og Sundhedsudvalget 
 
Ældreområdet 
 
Nr Emne Bemærkning 

 
2 Aflastning af på-

rørende i hjem-
met ophører  
 

Der tages i høringssvaret udgangspunkt i, at besparelsesforslaget alene omfatter 
aflastning af pårørende i hjemmet. Dette vurderes at være inden for lovgivnin-
gens rammer under forudsætning af, at der ikke samtidig hermed sker reduktion i 
muligheden for, at der kan ske afløsning af pårørende i hjemmet i medfør af ser-
vicelovens §84. 
 
Der henvises til Ankestyrelsens principmeddelelse 0-3-18, hvor det bl.a hedder:  
 
Om reglerne – servicelovens § 84 
En ægtefælle, forældre eller andre nære pårørende, der i hjemmet passer en per-
son med nedsat fysisk eller psykisk funktionsevne, skal tilbydes afløsning i hjem-
met. Hjælpen kan bestå af hjælp eller støtte til nødvendige praktiske opgaver i 
hjemmet, og af personlig hjælp, pleje og omsorg. 
Afløsning kan gives uafhængigt af, om betingelserne for at få midlertidig eller 
varig hjælp efter servicelovens § 83, om personlig hjælp og pleje og hjælp eller 
støtte til nødvendige praktiske opgaver i hjemmet, er opfyldt. 
Kommunen har pligt til at sørge for tilbud om afløsning eller aflastning til ægte-
fælle, forældre eller andre nære pårørende, der passer en person med nedsat fy-
sisk eller psykisk funktionsevne. 
Det kan være en stor belastning - både fysisk og psykisk - at passe en plejekræ-
vende person i hjemmet. En familie eller en person, der passer en pårørende med 
nedsat fysisk eller psykisk funktionsevne i hjemmet, kan derfor - efter en konkret, 
individuel vurdering af behovet - tilbydes afløsning eller aflastning. Hjælpen kan 
være en forudsætning for, at den plejekrævende person kan blive boende i hjem-
met. 
Afløsning foregår i hjemmet, mens aflastning foregår uden for hjemmet, fx i form 
af tilbud om dag-, nat- eller døgnophold i plejehjem eller plejebolig. 
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Socialområdet 

Nr Emne Bemærkning 
 

10 Udsattesyge-  
plejerske 

DH finder, at forslaget er betænkeligt. Området vedrører nogle af de mest udsatte 
borgere og – uanset at dette ikke er en skal-opgave – så er det betænkeligt, at der 
ikke vil være mulighed for at kontakte sygeplejefagligt personale hele året og i 
hele kommunen.  
 

13  
 
 

Fritidstilbud 
 
 
 
 

DH kan ikke støtte den foreslåede reduktion, der vil fjerne fritids- og aktivitetstil-
bud til en lang række af de allermest udsatte borgere, der uden de muligheder, der 
ligger i deltagelse i disse aktiviteter risikerer yderligere sociale problemer i form 
af misbrug, ensomhed og inaktivitet.  
 
DH tilslutter sig nedenstående bemærkninger fra SIND: 
 
SIND kan bestemt ikke støtte op om forslaget om besparelse ved at Klubtilbuddet 
“På Hjørnet” ophøres. Den brede gruppe af borgere som netop benytter sig af 
klubtilbuddet med to ugentlige arrangementer og almene dage med fokus på fæl-
lesspisning, samvær og nærvær, vil komme til at stå alene tilbage uden aktiviteter 
og uden socialisering. Disse udsatte borgere befinder sig i mange tilfælde i en 
stor gråzone, hvor de er for raske til at være indlagt eller visiteret til et botil-
bud/dagtilbud med personale og tilbud i hverdagen og for syge til at være en del 
af den typiske hverdag som samfundet stiller os med en hverdagsbeskæftigelse. 
Disse borgere lever med handicap heraf psykiske og fysiske funktionsnedsættel-
ser, invaliderende lidelser og udfordringer i hverdagen, som gør at de af den ene 
eller anden grund ikke kan finde sig selv tilpas i den almene hverdag.  
 
I et klubtilbud som “På Hjørnet” bliver der taget hensyn og givet plads til den en-
keltes behov. Der er altså plads og rummelighed og mødet med andre ligesindede 
er en enorm bonus for borgerne, da de lærer og inspirerer hinanden, samt deler 
historier og erfaringer. SIND mener bestemt at klubtilbuddet “På hjørnet” er fore-
byggende og skal holdes til de nuværende åbningstider og tilbud.  
 
Der tilbydes arrangementer, samvær og aktiviteter, hvor det sociale kan trænes 
og holdes ved lige og som er med til at styrke borgeren til at holde psyken og 
viljen til livet ved lige. Ved sådanne tilbud styrkes borgeren ligeledes til at leve 
mere selvstændigt støtte som fx. Bostøtte 
 
Tilbud som disse forebygger at borgere med funktionsnedsættelse og udfordrin-
ger bliver efterladt til sig selv, og i sidste ende på tage kontakt til større instanser 
som vil koste mere eksempelvis indlæggelser, bostøtte, botilbud og lign.  
 
DH tilslutter sig ligeledes disse bemærkninger fra Bedre Psykiatri’s repræsentant 
i Handicaprådet: 
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Jeg vil til fulde tilslutte mig 'Sinds' bemærkninger og tilføje at så bliver det endnu 
en gang de pårørende der må bære igennem. Det er så tungt at være pårørende, 
og alle er glade de for de mindste pusterum. Hvor skal vores kronisk syge fami-
liemedlemmer gå hen, hvis disse tilbud forsvinder? 
 
Syge mennesker kan ikke selv skabe netværk og har brug for rammer, hvor de 
kan møde op og være en del af et fællesskab. Hvis de har gode og stabile familie-
relationer, er disse familie slidt af både at være sammen med de syge, men også 
at bede om hjælp og aflastning, uden at det bærer frugt. 
 
Og endelig har mange af de syge mistet deres relationer så de kun har de sociale 
tilbud at komme hos og være sammen med i højtiderne og ferierne.  
 

14 Tilpasning service 
i aktiv.& samvær-
stilbud 
 

DH tilslutter sig nedenstående bemærkninger fra SIND: 
 
SIND vil stærkt fraråde at reducere åbningstiden på aktivitets- og samværstilbud 
i “Stenbruddet”, “På Hjørnet” og “Impuls” 
 
Forslaget vil medføre et ringere tilbud for borgerne og kan tvinge borgerne til at 
skifte mellem de forskellige tilbud i kommunen for at få alle sine hverdage dæk-
ket. Dette er dog formentlig ikke tilfældet da tilbuddet er for sårbare borgere som 
har brug for stabilitet og tryghed i gode rammer. Det vil være enormt stressende 
og ustabilt for borgere at veksle mellem forskellige tilbud og menneske, at borge-
ren kan være mere tilbøjelig til at blive hjemme, hvor der er trygt, men ingen so-
cial kontakt eller støtte. Dette kan ydermere medføre et personligt tab af social 
kontakt, samvær og fællesskab som kan give anledning til brug for anden støtte 
eksempelvis bostøtte, botilbud/dagtilbud mm.  
 
Med fokus på forslaget om at reducere åbningstiden på værestedet Impuls, så det 
reduceres fra 21 timer fordelt over tre hverdage og søndag i ugen, til kun 10 timer 
fordelt over to hverdage vil SIND stærkt fraråde dette forslag.  
 
Som nævnt tidligere er det vigtigt at borgerne møder stabilitet og balance i en 
hverdag, der i forvejen er præget af tungsind og udfordringer, for ikke at opleve 
for store udsving, som kan medføre behov for ekstra hjælp i hverdagen for den 
enkelte.  
 
Ydermere er Impuls det eneste sted i kommunen som holder åbent om søndagen. 
Det er med bestemthed at SIND mener, at det netop af denne grund, er vigtigt at 
beholde åbningstiden for søndagen, da der ellers ikke er andre steder at gå til som 
udsat borger.  
 
Klub- og aktivitetstilbud som “Stenbruddet”, “På Hjørnet” og “Impuls” er med til 
at styrke borgerne enkeltvis i deres hverdag. De møder ligesindede, rummelighed 
og har mulighed for at dele historier og erfaringer fra livet, som kan virke inspi-
rerende og støttende for hinanden, og støtte op om en god hverdag. 
 

 
Sundhedsområdet 
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Nr Emne Bemærkning 

 
16 Vildmænd Vildmænd er et tilbud som SIND har fulgt i nogle år, og SIND støtter stærkt op 

om tiltaget og støtter derfor ikke op om forslaget om at nedlægge indsatsen med 
Vildmænd.  
 
Tilbuddet støtter op om mænd, som finder sig selv eller har været i livskrise. Til-
buddet viser og støtter op om at mænd også kan være ramt hårdt i livet. Største-
delen af selvmord på verdensplan udføres og gennemføres af mænd. Fordi der er 
et enormt stigma om at mænd ikke kan have ondt i livet. Ved en nedlæggelse af 
tilbuddet vil det give mere grund som mand til at tro, at der ikke er plads til ham i 
et samfund.  
 
Vi ønsker at der skal være plads til alle. Så bør vi også vise det!  
 
En nedlæggelse af tilbuddet vil ydermere give grund til at flere mænd har færre 
muligheder for at få hjælp. Dette vil kun medvirke at selvmordsantallet vil stige 
blandt mænd. At vedligeholde tilbuddet kan hjælpe mænd i en retning af en vej 
tilbage til det gode liv med et forløb blandt ligesindede og mulighed for at skabe 
et netværk og fællesskab blandt mændene, som kan fortsætte efter forløbet. 
 
Bedre Psykiatri er tilsvarende bekymret for dette reduktionsforslag og ser projekt 
Vildmænd som et godt og alternativt projekt til mænd i krise. Projektet er til stor 
lettelse for de pårørende, som skal rumme disse mænd i deres hjemlige omgivel-
ser. Det kræver kræfter. 
 
DH kan fuldt ud tilslutte sig bemærkningerne fra SIND og Bedre Psykiatri. 
 
 

17 Reducering af træ-
ningshold for de-
mente 

DH er bekymret for konsekvenserne af dette forslag – set i forhold til reduceret 
serviceniveau bl.a i forhold til hjemmeboende borgere, der er på vej i en demens-
udvikling. Der kan deltagelse på træningshold være afgørende for at udskyde det 
tidspunkt, hvor det kan blive nødvendigt med mere omfattende indsatser. Dette 
vil også have stor betydning for en hjemmeboende ægtefælle, der i forvejen er 
hårdt belastet af den pårørendes demensudvikling. 
 

19 §18 DH og Bedre Psykiatri tager klart afstand til en reduktion af støtten til de frivilli-
ge foreninger inden for det social- og sundhedsmæssige område. Disse foreninger 
gør en fremragende forebyggende og aktiverende indsats for en lang række bru-
gergrupper, hvilket er til stor menneskelig fordel for den enkelte – og til økono-
misk gevinst for kommunen i form af mindskede behov for indsatser. Man kan 
ikke arbejde, lave samtale grupper, holde skriveværksted og læsegrupper uden et 
minimums beløb til de administrative udgifter 
 
I særlig grad vil der være stor bekymring, såfremt såvel dette forslag som forslag 
13 og 14 gennemføres. 
 
SIND er kommet med disse supplerende bemærkninger, som DH fuldt ud kan til-
slutte sig: 
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SIND som selv er en frivilligbaseret forening, som har aktiviteter i Svendborg 
Kommune, støtter ikke op om dette forslag om at reducere midlerne til Svend-
borg Kommunes §18 til frivilligt socialt arbejde. 
 
Som forening og udbyder af tilbud, mærker vi i SIND, hvordan mange borgere 
føler sig trygge og set i de tilbud og aktiviteter der tilbydes for alle, understøttet 
af bl.a. §18 midler.  
 
Tilbud som ligeledes findes hos Røde Kors, Red Barnet, Mødrehjælpen, SIND 
Ungdom, Kræftens Bekæmpelse m. fl. bliver også understøttet af bl.a. §18 mid-
ler. Uden pengemidler ville mange af disse foreningers tilbud ikke kunne lade sig 
gøre. Fælles for mange af foreningers tilbud er, at det ikke kræver visitation og at 
fællesskaberne ofte bygger på egen erfaring.  
 
Vi i SIND tilbyder bl.a. seks mødegange om måneden hvor man som sårbar eller 
pårørende kan være med i et fællesskab. Emnerne og aktiviteterne skifter afhæn-
gig af efterspørgsel og behov og der opleves stor opbakning fra borgerne som be-
nytter sig af disse tilbud.  
 
Oven i et behandlingssystem som i forvejen er presset med lange ventetider og 
sagsbehandlingstider, kan tilbud som §18 midler kan støtte op om, give støtte i 
hverdagen for borgere i krise eller med behov for ekstra støtte i hverdagen. Det 
giver ydermere god mening at holde §18 midlerne som på nuværende tidspunkt, 
da netop disse tilbud og aktiviteter kan forebygge merudgifter ved eksempelvis 
bostøtte, dagtilbud/botilbud mm. for den enkelte borger. 
 
 

 
 
 
Med venlig hilsen 

 

Christian Ditlev Reventlow 
Parkinsonforeningen 
Formand, DH-Svendborg 
Tlf.:     2967 5724 
Mail:    dh-svendborg@handicap.dk 
 
 
Estrid Heldager 
Muskelsvindfonden 
Formand for Handicaprådet. 
 
 
Anne Carøe 
Bedre Psykiatri, Sydfyn 
Medlem af handicaprådet

mailto://dh-svendborg@handicap.dk
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Senior-, Social- og Sundhedsudvalget 
Børne-, Unge- og Uddannelsesudvalget 
 
 
 
 
 

6. september 2022 
 
 

 
Høringssvar i forbindelse med de foreslåede budgetreduktioner vedrørende budget 2023 
 
Handicaprådet tiltræder det af DH’s formand, formand for Handicaprådet og medlem af Handicap-
rådet udarbejdede høringssvar i forbindelse med de foreslåede budgetreduktioner.  
 
 
Venlig hilsen 
 
Estrid Heldager 
Formand for Handicaprådet

Sagsid: 21/22225 
 
Handicaprådet 



Høringssvar vedr. reduceringsforslag nr. 12 

Administrative effektiviseringer 

 

Administrationsgruppen i Socialafdelingen Dagområdet indgiver hermed følgende høringssvar i forbindelse med 
reduceringsforslag ”Administrative effektiviseringer”. 

Ingen tvivl om at vi er meget uenig i ordvalget ”effektivisering”, da vi tvivler på, om dette kan blive en effektivisering, 
da vi efter sidste besparelse vedr. budget 2019, måtte af med en administrativ i Dagområdet. Og nu står vi her igen. 

Sidste besparelse har givet store udfordringer efterfølgende, da det viste sig, at vi ikke kunne undvære en 
administrativ, og dermed gav det øget arbejdspres og sygemeldinger. Samtidig har vi også fået flere opgaver centralt 
fra samt områderne Impuls, Café Aroma og Social Vejledning til vores område. Nogle opgaver er blevet lagt på 
bestemte administrative, så det har gjort os endnu mere sårbare. 

Ydermere er vores arbejdspres blevet større, da vi også har områder, der siden starten af 2020 har haft vokseværk (§ 
85, Misbrug, Psykiatri og Handicap samt § 101, Lov om ændring af lov om social service og ligningsloven). 

Vi frygter, at dette kan ende med stressrelateret fravær. 

Vi er bekymret for, at dette får en stor konsekvens for borgerne, da administrative i Dagområdet bliver brugt til at 
hjælpe og guide borgerne i hverdagen. Grunden til at administrative bliver brugt i dag, er også konsekvensen af 
tidligere besparelser på det sundhedsfaglige personale. Bliver dette sparet væk, vil det gå ud over borgerne. De 
svageste borger i vores samfund. Konsekvensen på sigt vil øge isolationen for den enkelt borger og forringet 
livskvalitet. For kommunen vil det give større udgifter. 

Vi vil også gøre opmærksom på, at bliver denne reducering i Dagområdet en realitet, så kan iflg. udregningen af 
reduceringsforslaget betyde, at man faktisk kan gå hen og spare ikke ”bare” 1 administrativ, men dermed 1½ -2 
administrative. Alt efter om den administrative er finansieret af takstopkrævningen. 

Særlige konsekvenser ved at skære én/to administrative i Dagområdet: 

 Øget pres på et forvejen presset arbejdsmiljø – stressrelateret fravær 
 Bliver endnu mere sårbare enheder, som ikke kan dække hinanden ind ved f.eks. sygdom 
 Administrative opgaver vil skulle gå tilbage til Centralforvaltningen, Impuls og Café Aroma  (som har skubbet 

opgaver ud til os) 
 Administrative opgaver vil skulle gå ud til afdelingsleder og sundhedsfaglige personaler 
 Usikkerhed om den lokale drift kan sikres 
 Forringet kvalitet i administrative opgaveløsninger 
 Ingen hjælp og guidning til borgerne.  

 

Vi beder derfor om, at reduceringsforlaget genovervejes. 

 

Administrationsgruppen Socialafdelingen Dagområdet 

Helle Haag Borg, Lene Trabjerg Jakobsen, Louise Guldmann, Lene Frisk Øhlenschlæger, Susanne Basler Larsen, Maria 
Solgaard, Lone Eriksen 

Grønnemoseværkstederne, På Hjørnet, Behandlingscenter Svendborg, Forsorgscenter Sydfyn, RUS, 
Alkoholbehandlingen, Social Vejledning §85 
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Høringssvar vedr.:  
13. Fritidstilbud 
  

Personalet på Hjørnet indgiver hermed følgende høringssvar:  
’På Hjørnet’ er et af de få tilbud i Svendborg Kommune, som voksne udviklingshæmmede kan 
benytte sig af om aftenen. For mange af dem er ’På Hjørnet’ deres eneste mulighed for 
netværksdannelse. Både værestedet og klubaftenerne er velbesøgte.    
 
På klubaftenerne har vi fokus på at have debat og foredrag indenfor den rehabiliterende 
tankegang, som fremmer borgernes læring og kompetencer til at kunne interagere bedre i 
samfundet. Vi har fx et samarbejde med tandplejen i Svendborg Kommune, der på klubaftener har 
vejledt borgerne i god mundhygiejne. 

Igennem klubaftenerne udvides de sociale samspil, da en bredere gruppe af borgere benytter sig 
af tilbuddet. Herigennem dannes andre netværk, end vi oplever i dagtimerne. Klubaftenens 
madtilbud har det formål at træne færdigheder indenfor madlavning og kost sammen med andre, 
og herigennem ser vi, at borgerne opnår kompetencer, som de kan overføre til eget hjem.    

Vi ser, at det er på Hjørnet, at borgerne danner deres netværk og træner deres sociale 
færdigheder. Tilbuddet giver mulighed for, at der opnås større forståelse og rummelighed for 
forskelligheder borgerne imellem. Fundamentet bliver støbt til at danne de sociale relationer til 
ligesindede.  

Vi vurderer, at der vil være en høj risiko for øget ensomhed og isolation i aftentimerne, hvis 
klubaftenerne ikke er et tilbud til borgerne, hvilket kan resultere i et større behov for støtte og 
vejledning.  

Med venlig hilsen 

Personalet ’På Hjørnet’ 
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Høringssvar vedr.:  
14. Tilpasning af serviceniveau i aktivitets- og samværstilbud 
  

1/2 

Personalet på Hjørnet indgiver hermed følgende høringssvar:  

Ved en reducering af både personale og åbningstid ser vi følgende risici: 

’På Hjørnet’ er et af de få tilbud i Svendborg Kommune, som voksne udviklingshæmmede kan 
benytte sig af.  

Ved reducering af personale- og åbningstid vil den enkelte miste vejledningstid og tryghed, og der 
vil være langt mindre mulighed for at give hjælp, når noget er presserende. De borgere, der får 
vejledning og benytter sig af værestedet, har ofte et spinkelt og ressourcesvagt netværk. Flere 
giver udtryk for, at ’På Hjørnets’ vejledning bidrager med, at de får mere overskud i hverdagen til 
at kunne leve så selvstændigt et liv som muligt. Når de kommer her, får de mulighed for at ’læsse 
af” og får dermed afløb for deres bekymringer og hvad, der fylder i deres liv. De får øget deres 
personlige færdigheder ift. deres livsvilkår til at klare sig selv mest muligt og dermed øges deres 
livskvalitet. Flere giver udtryk for vigtigheden i at kunne klare sig selv mest muligt i eget liv. Den 
rehabiliterende tanke med at leve så selvstændigt et liv vil dermed blive reduceret grundet mindre 
ressourcer til den enkelte.  

Det vil være mindre motiverende for borgerne at benytte værestedet, fordi personalet og 
åbningstiden er reduceret, og der dermed er mindre tid med os. Vi er ’limen’, der holder borgerne 
sammen og uundværlige på værestedet, da vi er med til at skabe tryghed. Relations dannelsen gør, 
at borgerne henvender sig ’På Hjørnet’, får tillid til os og de andre borgere, samtidig med de gør 
brug af nødvendig vejledning. ’På Hjørnet’ benyttes af mange til at få et afbræk fra, hvad der fylder 
hos dem samt et trygt sted at øve sig i de sociale sammenspil. Vi har mange dialoger om 
samfundet, adfærd, kommunikation, alkohol, livsstil osv. Her oplever vi, at vi er med til at 
nuancere det billede, som borgerne har. Vi kan sammen være med til at forklare og skabe ro og 
forståelse for episoder borgerne imellem, men også ift. samfundet om hvad, de har hørt eller læst, 
da meget ofte misforstås. Vi oplever, at vi er med til at skabe overblik, struktur og genkendelighed 
for borgerne. De opfatter os lidt som familie og deres sikkerhedsnet.  

Ved mindre tid til borgerne vil personalet til tider miste overblikket over, hvad der rører sig 
mellem borgerne, og der vil opstå utryghed ved konflikter og misforståelser. Vi bruger meget tid 
på at fremme den positive kommunikation og fremtoning, konfliktløsning og mægling, så ’På 
Hjørnet’ er et rart sted for alle at være. Vi oplever, at borgerne i høj grad har behov for støtte til 
netværksdannelse, hvilket også vil forringes ved tiltagene. Konsekvensen ved dette er risikoen for, 
at borgerne bliver dårligere fungerende, flere vil falde fra og stoppe med at bruge værestedet og 
vejledningen. De vil miste tillærte færdigheder og dermed få behov for mere støtte end hvad ’På 
Hjørnet’ kan tilbyde.  



 
                                                                                                                                               06.09.22 
Høringssvar vedr.:  
14. Tilpasning af serviceniveau i aktivitets- og samværstilbud 
  

2/2 

De fleste borgere bor alene i egen lejlighed, og her ser vi en risiko for, at de vil isolere sig og blive 
ensomme, da mange har svært ved at tage initiativ, og netværket er spinkelt. Her er ’På Hjørnet’ 
et fristed, som giver dem mod på at komme ud ad døren. 

Ved en reducering af personalet vil ’På Hjørnet’ blive meget sårbart ved sygdom og kurser. Det vil 
resultere i flere lukkedage og reducering af åbningstiden, når vi ikke kan skaffe vikarer. Samtidig vil 
det blive en dyr og uholdbar løsning, da vi vil blive udfordret med overarbejde og omlægning af 
vores arbejdstid. Dette vil påvirke både borgerne og vores arbejdsmiljø negativt, da der vil være en 
stor uforudsigelighed i, hvad vi kan forvente i hverdagen.  

Vi oplever allerede nu en effekt af ’Styrket indsats’ ved øget tilgang af borgere. En reduktion af 
personale- og åbningstid harmonerer ikke med ’Styrket indsats’, da vi ikke vil kunne leve op til den 
støtte, som borgeren har krav på. Vi er i forvejen den mindste støtte i kommunen, og en 
besparelse vil kunne have den konsekvens, at borgerne vil have behov for mere og dyrere støtte i 
form af §12 eller §85.   

 

Med venlig hilsen 

Personalet På Hjørnet 

 

 



Høringssvar – Alkoholbehandlingen Svendborg  

Alkoholbehandlingen Svendborg Behandlerteam

Alkoholbehandlingen Svendborg indgiver hermed høringssvar, i forhold til sparekatalogets forslag om 
besparelse jf. pkt. 12.  

 

Jf. Spareforslag 12. administrative effektiviseringer:  

Vi skal kun tilbage til 2019, hvor det også var den administrative funktion på dagområdet der blev peget på, 
og nu peger pilen den retning igen.  

Konsekvenserne i at skære i det administrative personale i Alkoholbehandlingen, vil medføre; 

En forringelse af serviceniveauet hver gang en borger søger hjælp i vores ”hus”.  Det er så vigtigt, at vores 
borgere bliver taget godt imod og føler sig velkommen. Ellers kan konsekvensen være, at borgeren bliver 
mødt af en ”lukket” dør, da behandlerteamet sidder i samtaler.  

At føle sig velkommen er af stor betydning, især for den sårbare målgruppe der søger om hjælp i 
Alkoholbehandlingen. Når borgeren møder her, er det, NÅR de er motiveret, når de har taget beslutningen 
om at ophøre med at drikke og søge om hjælp herfor, det er et kæmpe skridt. Hvis vi ikke er der til at 
modtage disse borgere, risikerer vi at miste dem, og at de ikke kommer igen. Dette kan på sigt have stor 
konsekvens for den enkelte borger. For kommunen kan det i sidste ende give større udgifter.   

Det er derfor en væsentlig del af vores kerneopgave at være der, når borgeren har taget beslutningen, og 
give dem anerkendelse og hjælp med det samme.  

Hvis der skæres i den administrative funktion, vil det kunne have den betydning, at det er en behandler der 
skal varetage telefonpasning og modtagelse af borgeren, det har den konkrete betydning, at der benyttes 
langt flere behandler timer i regi sekretariatet, som ellers udføres af uddannet administrativ sekretær.  

Dvs., den tid en behandler i givet fald skulle bruge på en sekretærs arbejde, bliver i bogstavelig forstand 
taget fra borgerens behandling/samtaleforløb.  

Det kan give øget pres, til et i forvejen presset arbejdsmiljø, og stressrelateret fravær. 

Forringet kvalitet i administrative opgaver.  

Sekretærfunktionen i Alkoholbehandlingen Svendborg har en vigtig funktion og har høj værdi i forhold til at 
få dagligdagen til at fungere.  

Herunder:  

 Det første møde med borgeren.  
 Møde borgeren med et smil og venlighed, at de føler sig taget godt imod og velkommen i huset.  
 Telefonpasning bookning af samtaler. 
 Genkendelighed i stemmen og ansigt udadtil for borgere og samarbejdspartnere.  
 Viden og indsigt i arbejdsopgaver.  
 Blæksprutten i huset.  

 

Vi anbefaler ikke, at det nævnte spareforslag effektueres. Det vil have en forringelse af kvaliteten af vores 
tilbud i Alkoholbehandlingen.  



 

 Side 1 af 2 

Høringssvar vedr. Reduktionsforslag september 2022 fra Social Vejledning, Dag-

området i Socialafdelingen. 

 

Punkt 12.  Administrative effektiviseringer: 

Medarbejderne i Social Vejledning foreslår at der, fremadrettet bliver en mere lige fordeling af administra-

tive ressourcer og dermed en lige fordeling af adgangen til brug af administrativt personale for ledere i Dag-

området i Socialafdelingen.  

Vi har en bekymring om at hvis forslaget gennemføres får vores, i forvejen pressede leder, yderligere pres 

på de adm. opgaver og dermed reduceret tid til personale- og faglig ledelse. 

Der har, over de senere år, været et stigende antal af koordinatorer i andre afdelinger, hvilket vi tolker som 

at Socialafdelingens ledere har meget travlt i hverdagen.  

 

Punkt 13. Fritidstilbud:  

Medarbejderne i Social Vejledning vil påpege at fritidstilbuddet ikke er at betragte, som noget der kan er-

stattes af et, fx AOF-tilbud eller andre almene tilbud. Borgergruppen har vanskeligt ved at benytte andre 

tilbud, idet de er afhængig af en faglig tilgang grundet deres sociale udfordringer og problematikker. Faglig-

hed kan ikke alene erstattes med frivillighed for denne borgergruppe.  

Det er ikke at betragte som fritidstilbud men et behov og nødvendighed, da vi som mennesker har brug for 

social kontakt for at trives. Borgergruppen har behov for den faglige tryghed og forudsigelighed som der er i 

tilbuddet, hvor der også tages hånd om de konflikter der opstår, herunder nødvendig konfliktnedtrapning.    

Kommunens fritidskatalog er i forvejen stærkt reduceret og rummer et minimum af stimulering til en af 

kommunens svageste borgergruppe, samt borgere på bosteder hvor der i forvejen er reduceret tilbud.  

Både indenfor Rehabilitering og Recovery ved man at en af de vigtigste faktorer for et godt liv er fællesska-

ber, hvilket er den fælles politisk besluttede referenceramme der arbejdes ud fra i Socialafdelingen i Svend-

borg Kommune og er den understøttende arbejdsgang, som medarbejderne i det daglige arbejde, under-

støtter borgere der har et betydeligt nedsat funktionsniveau på flere livsområder med.  

 

Punkt 14. Tilpasning af serviceniveau i aktivitets- og samværstilbud:  

Der er en diskrepans mellem, at vi grundet ”styrket indsats” skal sende borgere til de §104 uvisiterede til-

bud, som der nu foreslås at reducere.  Medarbejderne i Social Vejledning er bekymrede for, at en reduce-

ring i tilbud medfører øget pres på indgang på, blandt andet, §85 da brugergruppen i så fald ikke får nød-

vendige og tilstrækkelig støtte og dermed, i fare for at opnå funktionstab.  Det formodes at der med denne 

reducering er, en overhængende fare for at de forventede ”gevinster” ved ”Styrkelse af Indsats” vil blive 

spist op af stigende udgifter til borgere der ikke bliver rehabiliteret og dermed skal have længerevarende 

øget indsats på § 85 området, eller i værste fald, får behov for et§107 tilbud, borgerne er i risiko for tab af 

funktionsniveau, som mange medarbejdere erfarede under Corona nedlukningen.   

 



 

 Side 2 af 2 

Reduktionsforslag der forringer serviceniveauet, påvirker medarbejderne i en grad der skaber afmagt. Det 

er mennesker der arbejder med mennesker og det er mentalt opslidende at være vidne til. Medarbejdere 

oplever magtesløshed når vi bliver vidner til, at borgeren ikke kan få den nødvendige og tilstrækkelige 

støtte. Der er dermed en øget risiko for forråelse og langtidssygemeldinger blandt medarbejdere på alle 

niveauer.  

LMU - Lokale medarbejder udvalg - Social vejledning §85 og §12. 

 







     Svendborg d. 06.09.2022 

 

 

Høringssvar fra borgere på Impuls.    

Vedr. Budget 2023‐26 Reduktionsforslag Senior-, Social- og Sundhedsudvalget 

Pkt. 14 Tilpasning service i aktivitets & samværstilbud 

 

Kommentarer/stikord fra borgere, som benytter Impuls mødested: 

 

- Vi er flere, som har langt mere overskud til socialt samvær og virke senere på dagen, fordi nogle af os lider 

af OCD og har svært ved at komme ud ad døren hjemmefra. 

-Svendborgs indbyggertal er i vækst,  behovet for Impuls mødested stiger, så nedgradering er i modstrid. 

-Regering og folketing har fokus på flere midler til psykiatrien, så der er nærmere brug for længere 

åbningstid i mødestedet. 

”undertegnede tilslutter sig, at der ikke skal spares penge på Impuls. Tænk på , hvordan nogle vil få det, 

hvis huset ikke eksterer! Flere indlæggelser? Mere ensomhed?  Måske selvmord?” 

 

I forhold til, at det er i spil at reducere åbningstiden på Impuls, vil det betyde mindre tilgængelighed for 

dem, der bruger det, som sikkerhed og støtte, i stedet for læge /indlæggelser. 

”At kunne komme på Impuls, betyder at jeg har et fællesskab” 

Mvh. Borgere fra Mødestedet på Impuls 

 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

 





Høringssvar     
Vedr. Budget 2023‐26 Reduktionsforslag Senior-, Social- og Sundhedsudvalget 
Pkt. 14 Tilpasning service i aktivitets & samværstilbud  

 
Fra Niels Christian Bie <nielsbie68@gmail.com> 

29/08/2022  17.24 
 
 

Til rette vedkommende 

 

Impuls Kursuscenter er blandt de steder, som kan risikere at få sparekniven. Der er tale om et ugentligt 

timetal på 28. For brugerne af Impuls vil det betyde at der lukkes for søndagsåbent og at værestedet vil 

holde lukket en aften mere i forhold til nu i løbet af en uge. Jeg mener at det er fuldstændigt forkert at 

spare på det område. For mange brugere er Impuls et vigtigt sted at komme og mange kommer og får 

gode oplevelser, mad og ikke mindst social omgang. 

Kursuscentrets medarbejdereer virkelig kompetente , hjælpsomme mm. De har hjulpet mig med at blive på 

arbejdsmarkedet. Impuls’s funktion kan ikke nedprioriteres! 

Jeg tror at socialudvalget skyder sig selv i foden, hvis der vælges at spare på Impuls. Samfundet vil få 

flere borgere med helt andre og mere besværlige problemer end nu! 

Mvh en bruger 

Niels Christian Bie 

 

Sendt fra min iPad 

 



Høringssvar – Værestedet Stenbruddet 

 

Svendborg Kommune foreslår reduktion i Værestedet Stenbruddets åbningstid, hvilket vi på Forsorgscenter 

Sydfyn finder bekymrende. 

 

Beboere på Forsorgscentret benytter sig af værestedet, hvor de deltager i sundhedsfremmende tilbud 

såsom fodbold, svømning, cykelture og motion. Det betyder, at deres isolation/ensomhed brydes. De har 

ofte ikke mulighed for at deltage i disse aktiviteter på ”normal” vis, som alle andre borgere, da de ofte har 

psykiske udfordringer og misbrug. Det afholder dem fra at opsøge, de muligheder det civile samfund 

tilbyder. De har brug for at de bliver mødt og forstået, som de mennesker de er. Derfor er Stenbruddet et 

rigtig godt tilbud for de udsatte.  

 

Via aktiviteter på Stenbruddet skaber de netværk, social omgang og har en ”øvebane” i forhold til på sigt at 

skulle begå sig i det civile samfund. Tilbuddet er med til at reducere isolation og ensomhed for den mest 

udsatte gruppe mennesker i Svendborg. 

 

Stenbruddets nuværende åbningstider betyder, at borgere udefra. Akut kan få støtte til de 

spørgsmål/problemer, der opstår. Vi oplever, at borgere der flytter ud fra Forsorgscentret har et sted, de 

kan opsøge social kontakt, og de der ikke får nogen form for støtte, kan få hjælp til kontakten til 

myndigheder, tjekke e-boks, økonomisk overblik, hjælp til at læse og forstå breve samt støtte til at møde op 

til aftaler hos myndigheder.  

 

En besparelse på Stenbruddet vil betyde, at der vil komme øget pres på kommunens andre 

støtteforanstaltninger. I værste fald kan det betyde, at borgeren opgiver og ender i social deroute og den 

indsats, der har været iværksat f.eks ved ophold på Forsorgscentret vil være tabt. 

 

Svendborg Kommune bør overveje nøje, om det vil medføre en besparelse at reducere åbningstiden på 

Stenbruddet – vi tænker, at det vil give en øget omkostning på bostøtte området og/eller i værste fald 

medføre en stigning i hjemløsheden. 

 

Der er evidens for, at recovering har den størst effekt, hvis der er et netværk, der kan støtte op om 

borgeren. Derfor er det vigtigt, at der findes et sted som Stenbruddet, der kan støtte borgeren i at danne 

netværk. 

Personalet på Forsorgscenter Sydfyn 



Høringssvar –udsatte sygeplejerske 

 

Svendborg Kommune har peget på en besparelse på ½ stilling ved udsattesygeplejerskerne, hvilket vi som 

ansatte ved Forsorgscenter Sydfyn finder meget bekymrende. 

Den ½ tids stilling, der foreslås sparet væk, vil betyde, at de udsatte i yderområderne, ikke vil få den 

hjælp/støtte, der er nødvendigt for at skabe lighed i sundheden. 

Vi oplever, at udsattesygeplejersken får kontakt med borgere, som andre ikke tidligere er nået ud til, og 

den hjælp og støtte hun yder, betyder at de mest udsatte borgere får kontakt til læger og 

sundhedsområdet. Der er også enkelte borgere, som får ophold på Forsorgscenteret, fordi de er hjemløse 

og opholder sig ude – uden tag over hovedet. 

Udsattesygeplejersken har et stort kendskab til arbejdet med de særligt udsatte, hvilket der ikke er stor 

erfaring med i hjemmeplejen. Hun er bindeled og skaber forståelse for arbejdet med socialt udsatte. Hun er 

via sin erfaring i stand til at supervisere kollegerne i hjemmeplejen. 

Besparelsen vil betyde at udsatte i yderområderne bliver overset, med risiko for at de først bliver synlige i 

det øjeblik, de er så syge/medtagede, at det vil betyde, at der skal sættes en større og økonomisk tung 

indsats i værk. Der vil blive øget pres på den rehabiliterende indsats efter endt behandling, når der er stor 

risiko for denne iværksættes senere, hvis udsattesygeplejersken ikke er der til den opsøgende indsats. 

Vi håber, at Svendborg Kommune vil overveje nøje, om det er det rigtige sted at spare, da vi med vores 

erfaring vurderer, at det i sidste ende kan blive en dyr løsning, at nødvendige sundhedstiltag nedprioriteres.  

 

Personalet på Forsorgscenter Sydfyn 



"Høring - Budget 2023" 

Høringssvar vedr. reduktionsforslag ifm. Budget 2023  -  Socialområdet -        
Forslag nr. 12 – Administrative effektiviseringer på dagområdet i Socialafdelingen – 

sekretærfunktion i RUS 

  

 

 

 

Unge, misbrug og behandling  

• Omkring 150.000 (20%) unge under 25 år oplyser i 2017 at have et aktuelt brug af 

hash. 

• 44.000 (6%) unge under 25 år oplyser i 2017 at have et aktuelt brug af andre 

illegale stoffer end hash, hvilket er en signifikant stigning sammenlignet med i 

2013, hvor dette gjaldt for 4 pct. (Sundhedsstyrelsens Narkotikasituation i 

Danmark) 

• Misbrug af rusmidler er forbundet med alvorlige helbredsmæssige, psykologiske 

og sociale konsekvenser foruden betydelige samfundsmæssige og økonomiske 

følger. 

• Kommunalbestyrelsen skal tilbyde behandling af stofmisbrugere senest 14 dage 

efter henvendelsen til kommunen (Serviceloven § 101, stk. 1 og 2) 

• I de Nationale retningslinjer for den sociale stofmisbrugsbehandling står der: 

Det anbefales at social stofmisbrugsbehandling er let tilgængelig og opleves 

rummelig af borgere, der søger behandling. Der bør bl.a. tages hensyn til 

åbningstider. 

•  

 

 

 

  

•  



Svendborg Kommunes tilbud til unge til og med 25 år med et problematisk forbrug af rusmidler har til huse i 

RUS Rusmiddelrådgivning for unge, Nannasvej 24.  

I RUS er der ansat 1 sekretær (37 timer), 2½ behandlere (1 pædagog (32 timer) og 1½ socialrådgivere (37 + 12 

timer)) og 1 psykolog (17 timer). Herudover tilkøber Ungeafdelingen læge 6 timer om ugen. RUS deler leder 

med Alkoholbehandlingen. 

Senest i 2019 blev der sparet en administrativ stilling på dagområdet, hvorefter der blev lavet en grundig 

gennemgang af opgaverne og effektiviseret. Nu vil man gøre det igen. 

RUS´ sekretær er tovholder på mange opgaver i afdelingen og udfører også opgaver for andre afdelinger og 

ledelsen. Sekretærfunktionen er kernen i huset og det er der, det meste viden og indsigt ligger i forhold til 

diverse opgaver. Hvis der sker en besparelse i RUS, forsvinder RUS´ meget dygtige og vellidte sekretær og 

frontfigur og den sammenhængskraft – fagligt og socialt – der er både i afdelingen og udadtil. 

RUS´ sekretær er med til at sikre, at de unge får en tid ved en behandler lige så snart de, deres pårørende eller 

en samarbejdspartner henvender sig. Sekretæren er i det hele taget med til at sikre, at ingen går forgæves. Når 

en ung eller dennes forældre endelig har taget mod til at ringe eller komme i RUS (mange synes det er flovt at 

henvende sig) vil det betyde rigtig meget, ikke at blive mødt af en telefonsvarer eller en lukket dør. De mest 

sårbare unge og deres pårørende skal mødes med omsorg, empati og anerkendelse. 

Ud over almindelige administrative opgaver, varetager RUS´ sekretær funktioner, som ikke kræver en 

socialfaglig uddannelse, så som at give de unge NADA-øreakupunktur, assistere lægen og understøtte 

afdelingslederen administrativt. 

En reduktion i sekretærfunktionen i RUS vil få følgende konsekvenser: 

• Mindre tilgængelighed. De unge, deres pårørende og samarbejdspartnere vil i højere grad blive 

mødt af en telefonsvarer og en lukket dør.  

• Behandlerne vil skulle udføre flere administrative funktioner, og tiden vil blive taget fra de unge, 

der ikke kan få en tid til samtale. Dette vil blive en forringelse af tilbuddet. 

• Forringelse af den understøttende funktion i forhold til læge og den sundhedsfaglige del, sørger 

fx for prævention til de unge. 

• Forringelse af den understøttende funktion i forbindelse med behandlingen, udfører bl.a. NADA-

øreakupunktur. 

Vi, medarbejdere i RUS, har en bekymring for, at hvis forslaget gennemføres, vil det medføre en stor grad af 

forringelse af den støtte og viden som der d.d. opleves at vores administrative personale yder og som 

medvirker til, at vi kan koncentrere os om kerneopgaven. Et øget adm. niveau over hele medarbejder linjen ser 

vi på som en bekymring ift. øget pres på vores leder, der skal bruge yderligere tid på administration, frem for 

personale- og faglig ledelse. Derudover er vi bekymrede for, at vi som medarbejdere ligeledes vil få øget de 

administrative opgaver og dermed reduceret tiden til kerneopgaven som Rusmiddelbehandlere. Dette vil, i 

værste fald, have konsekvenser for de unge.  

Derudover er vi bekymrede for, at overstående vil have negativ indvirkning på arbejdsmiljøet og trivslen blandt 

både det administrative personale, behandlere, såvel som ledelse.  

Det betyder meget for de unge, der føler sig usikre, sårbare og forkerte, at blive mødt som de fantastiske unge 

de er, og ikke bare et nummer. Derfor er første skridt i behandlingen, at de bliver taget godt i mod og bliver 

rummet i, at noget har været svært og rusmidlerne er blevet løsningen. Hvordan ville vi selv gerne mødes, hvis 

det var vores barn/unge? 

På baggrund af ovenstående anbefaler personalet i RUS Rusmiddelrådgivning for unge, at det nævnte 

spareforslag ikke effektueres, da kvaliteten af behandlingen til de unge bliver dårligere både direkte og 

indirekte. 

 

 





Høringssvar vedr. spareforslag nr. 12 - Administrative effektiviseringer. 

 

Tillidsrepræsentant-gruppen for Socialpædagogerne i Svendborg kommune, er  
bekymret for det socialpædagogiske personales, i forvejen pressede arbejdsmiljø,  
hvis denne reducering vedtages.  

Vi er bekymret for om det socialpædagogiske personale, udover kerneopgaven 
nu bliver pålagt at løse administrative opgaver hvis dette forslag gennemføres. 

 

Venlig hilsen 
 

Tillidsrepræsentant-gruppen for socialpædagoger i Svendborg kommune 
 



Høringssvar vedr. spareforslag nr. 13 - Tilpasning service i aktiv. & samværstilbud. 

 

Tillidsrepræsentant-gruppen for Socialpædagogerne i Svendborg kommune, er 
bekymret for det socialpædagogiske personales, i forvejen pressede arbejdsmiljø, 
hvis denne reducering vedtages.  

Vi er dybt bekymret over dette forslag, som vi forudser, vil få større økonomiske  
omkostninger på sigt.  
Konsekvensen kan give en stor belastning på §85 området, når der spares på de uvisiterede tilbud, 
derved vil det blive svært at opretholde ”styrkelse af indsats”.  

Vi synes det er kritisabelt at der, hvis forslaget bliver udmøntet, skal reduceres med to 
medarbejdere. Det skaber et pres på personalet og der vil nemmere opstå en oplevelse af 
utilstrækkelighed i arbejdet med alle de opgaver der dagligt skal nås.  
Vi er bekymret for om det kommer til at skabe pres på det psykiske arbejdsmiljø, som derved kan 
give langtidssygemeldinger. Vi er også bekymret for de øvrige udfordringer det kan skabe i forhold 
til at rekrutterer nyt personale.  
 
Vi vil gøre opmærksom på at der i spareforslaget er henvist til at borgerne kan benytte 
varmestuen og andre frivillige tilbud, hvilket vil skabe et øget pres disse steder. Vi henleder derfor 
opmærksomheden på reduktionsforslag 19 vedr. § 18 midler. 

 

Venlig hilsen 
 

Tillidsrepræsentant-gruppen for socialpædagoger i Svendborg kommune 
 



Høringssvar vedr. spareforslag nr. 14 - Fritidstilbud. 

 

Tillidsrepræsentant-gruppen for Socialpædagogerne i Svendborg kommune, er 
bekymret for det socialpædagogiske personales, i forvejen pressede arbejdsmiljø, 
hvis denne reducering vedtages.  
 
Vi mener at det er under al kritik, at der skal reduceres i 
personalets timer. Det vil forringe stillingerne som i forvejen er vanskelige at 
besætte grundet rekrutteringsudfordringerne. 
 
Vi mener at Svendborg kommune med dette forslag,  går imod kommunens egne idealer og 
visioner der omhandler ”borgeren i centrum” og ”helhed i opgaveløsningen”. 
Vi mener at forslagene rammer nogle af de svageste borgere i Svendborg kommune 
og vi meget bekymret for at Svendborg kommunes sårbare borgere, bliver 
ekskluderet, og ikke inkluderet i samfundet. 
 
Vi har allerede set en konsekvens fra Corona nedlukningen, hvor borgerne ikke har 
kunnet benyttet deres fritidstilbud. Det har for mange betydet ensomhed, angst, 
depressioner mm. Dette har og vil få en betydning for den socialpædagogiske 
indsats omkring borgerne. (Se høringssvar nr. 11) 
 
 

 
Venlig hilsen 

 
Tillidsrepræsentant-gruppen for socialpædagoger i Svendborg kommune 

 



Høringssvar vedr. spareforslag nr. 11 Individuel & konkret tilpasn. støtte botilbud. 

 

Tillidsrepræsentant-gruppen for Socialpædagogerne i Svendborg kommune, er 
bekymret for det socialpædagogiske personales, i forvejen pressede arbejdsmiljø, 
hvis denne reducering vedtages. 
 
Vi mener det kan betyde, at der kommer til at mangle et stabilt fundament for det 
socialpædagogiske personale, da det kan medføre meget usikre ansættelser samt give 
yderligere udfordringer med at rekrutterer nyt personale. 
 
Vi er bekymrede for om denne taktregulering, vil få konsekvenser for udenbys 
borgere. Konsekvensen kunne være at hjemkommuner trækker egne borgere hjem 
til lokale bosteder. 
 
 
 

Venlig hilsen 
 

Tillidsrepræsentant-gruppen for socialpædagoger i Svendborg kommune 
 
 
 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

 

 

 



Høringssvar vedr.: 
13. Fritidstilbud 
 
Anonym 
 
Jeg synes for andres vedkommende, at det er dumt, at de lukker klubben, 
for der er mange, der har godt af at komme i klubben. Og jeg vil også 
gerne komme i klubben en gang imellem, når jeg har lyst. 



Høringssvar vedr.: 
13. Fritidstilbud 
 
Anonym 
Klubaften skal ikke lukke. Vi skal stadig have spiseaftener På Hjørnet to 
gange om ugen. Jeg vil være lidt skuffet, hvis klubaften ikke er der. Det er 
hyggeligt at komme her og få en god snak og det der.  
 



Høringssvar vedr.: 
13. Fritidstilbud 
 
Anonym x 2 
Det er jo et sted for unge mennesker med svære behov, som hjælper de 
unge mennesker med at komme for at få flere venner og komme og få 
nogle snakke, så man ikke sidder derhjemme og kukkelurer. Og så er det 
godt at være her, så man får nye bekendtskaber i stedet for dem, man 
har derhjemme. Man kan hygge sig sammen med sine venner og drikke 
kaffe og spise aftensmad. Jeg tænker lidt, at for os vil det betyde, at man 
ikke møder nye mennesker og får den hjælp, man skal have. Man føler, 
man mister jo noget, hvis den lukker ned. At man ikke føler, man kan 
komme herned. 



Høringssvar vedr.: 
13. Fritidstilbud 
 
Anonym 
Lukning af klubaftner betyder for mig: 
 
Jeg vil sidde hjemme mere. 
Møde færre mennesker uden for arbejdet. 
Jeg vil gå slip af den gode stemning samt fællesskabet. 
Jeg kan slappe af på en anden måde når er på Hjørnet end derhjemme.  
Jeg bruger hjørnet som et hjælpemidl til at komme ud og møde andre, da det 
kan være svært for mig. 
 
 
 
 
 
 
 
 
 



Høringssvar vedr.: 
13. Fritidstilbud 
 
Anonym 
Jeg deltager i fællesspisningen et par gange om ugen. Det er rart at 
komme og spise sammen med andre, så jeg ikke altid skal spise alene. 
For det vil være trist, hvis fællesspisningen forsvinder. Og for mig og 
andre har det stor betydning at få ordentlig mad et par gange om ugen. 
Hvis disse tilbud ophører, vil det betyde mange ensomme timer i 
hverdagen. Jeg har ikke mulighed for at møde og opsøge andre nye. Det 
meste af mit netværk er På Hjørnet. Tag det ikke fra mig.  



 
Høringssvar vedr.: 
13. Fritidstilbud 
 
Anonym 
Jeg synes, det er forkert, at I lukker for klubaften for dem, som ikke kan 
lave mad, som er hernede en eller to gange om ugen, det synes jeg, der 
er hyggeligt. Også når vi er hernede om mandagen, jeg synes, det er 
hyggeligt at komme herned og spise sammen. Bare det sociale samvær, 
det synes jeg, der er hyggeligt. Sådan en som x, jeg tror ikke, han vil få 
sin mad, for jeg tror ikke, han vil lave mad. 



 
Høringssvar vedr.: 
13. Fritidstilbud 
 
Bjarne 
Jeg synes bare stadigvæk de klubaftener skal være her mandag og 
onsdag. Selvom jeg ikke kommer så meget herned, så er der mange 
andre, der bruger det og gerne vil komme herned, og så er jeg bange for, 
at de kommer til at kede sig. Så jeg synes stadigvæk, at de skal have lov 
til at være her. 



Høringssvar vedr.: 

13. Fritidstilbud 

Casper 
Føler hvis de tager den væk, det er en måde for mig at have en socialinteraktion og få frisk lavet måltid, 
hvilket ikke er muligt på det bosted jeg bor på. Bare det at få en frisk måltid mad, det gør meget for ens 
moral – giver et moralsk bust. Man føler sig velkommen – der bliver skænke en en tanke og ikke blot noget 
at jeg bliver spist af med ex. frysemad eller mad fra det gode madhus. Det er vigtig med et godt frisk måltid 
mad – det giver mig velvære. Det er et rart sted at komme og møde sine venner samt få en god snak ind 
imellem med den enkelt vejleder. Vores særarrangement har givet rigtig meget ex. julefrokost, 
sommerfester, halloween klippe/klister hvor vi hygger sammen. Et måltid mad til en meget fair pris. I 
formår en konstant god fødevarekvalitet – det er ganske i orden det mad som bliver lavet.  

 



Høringssvar vedr.: 

13. Fritidstilbud 

Frank 
Jeg vil være ked af det hvis klubben blev nedlagt, da jeg vil savne maden og det sociale samvær med andre 
som jeg har lært at kende På hjørnet. Vi sidder og spiller og hygger og får nogle god snakke.  

Ved at lukke klubben, vil jeg blive mere ensom i dagligdagen og det vil påvirke mig psykisk hvis I nedlægger 
klubaftenerne. Jeg vil komme til at sidde mere alene hjemme og få myldre tanker og i værste fald påvirke 
mig psykisk. Jeg lider af svær depression, men er velbehandlet.  



Høringssvar vedr.: 
13. Fritidstilbud 
 
Gerda 
Jeg vil blive meget ked af det og meget ensom, hvis de skærer klubaften 
væk pga. det sociale samvær, og det er hyggeligt at komme ned og sidde 
og spise med andre og have nogle at tale med og bygge nogle dejlige 
venskaber op og også samtaler med jer personaler ej at forglemme. For 
det giver mig en tryghed og en ro, at jeg har det sted her at søge hen. 
Især i de her mørke vinteraftener. Så de må ikke skære klubaftenerne 
væk.  



Høringssvar vedr.: 
13. Fritidstilbud 
 
Ang. besparelse på Hjørnet Svendborg. 4. september 2022. 
Vi skriver til jer, fordi vi har en datter der er hypofyse opereret som 8 år og deraf kognitiv 
handikappet, 
og er nu 39 år, hun har aldrig haft nogen omgangs kreds og deraf været meget ensom. 
Vi har prøvet at støtte hende så godt som vi kunne, men hun har holdt sig meget inde, 
fordi hun følte folk så ned  
på hende alle steder hun kom, på grund af hendes 
udsende.                                                                                                                                 
     Men efter hun er startet på hjørnet har hun fuldstændig forandret sig, hun går ned i 
byen med andre fra Hjørnet og de mødes hos hinanden, 
hun har også været på en tur til jylland i 3 dage med en ny veninde fra Hjørnet, noget som 
var helt utænkeligt for et år siden, hun har bare fået det så godt  
med de andre der kommer der, uanset " handicap " og lederne på hjørnet syntes hun er 
flinke til at hjælpe. 
Derfor håber vi at kommunen vil finde andre steder at spare og ikke på et sted hvor det 
kører rigtig godt.  
Dem der kommer på hjørnet har det svært nok i forvejen, derfor håber vi at i vil tænke på 
dem. 
 
Hilsen Grete og jimmy Gytkjær forældre til Sabrina                                   



Høringssvar vedr.: 
13. Fritidstilbud 
 
Hans 
Jeg bruger gerne på hjørnet grund af har brug for at få luft. mellem mit arbejde 
og privatliv også hjælpe til det 
 
Så det offentlige papirer som jeg får engang imellem som jeg ikke helt forstår. 
 
Hvis de skal spare Hvorfor kaster Politiken så i Svendborg Kommune ikke gå ned 
i løn eller Hold op med de forbandede firkantede regler som der er de 
forskellige steder. Vi er voksne mennesker. 



Høringssvar vedr.: 

13. Fritidstilbud 

Hansa Hansen 
Jeg synes at hjørnet skal forblive åbent fordi det er rart at have et sted at man kan komme og være 
sammen med andre mennesker, som man kan  knytte sig af til. Det er jo ikke ret mange som vil have andre 
steder at gå hen.  Det er også vigtig at dem som har et arbejde har et sted at tage hen når arbejdsdagen 
slutter. At vi alle har noget at tage os til i vores hverdag både dem som går hjemme og dem som har et job. 

 Jeg synes det er en forfærdelig ide fordi der er en masse mennesker det vil gå ud over. Samtidig er der jo 
ikke så mange aktiviteter i Svendborg præcis for vores målgruppe. 

Jeg har selv kommet på hjørnet i mange år har og har stadig stor glæde af at komme her. Jeg startede da 
jeg var i starten af tyverne. Det er rart for mig at jeg bare kan møde op og bare være mig.  Det er bare et 
bevis på hvor meget hjørnet betyder for mig, at jeg har været her i så mange år og stadigvæk bliver ved 
med at komme her: Det gør en forskel for mig at jeg har På Hjørnet, at jeg trives bedre i min hverdag. 

Hvis klubben skulle forsvinde så vil jeg savne at have et sted jeg kunne komme hen til og jeg ville miste 
kontakten til en masse mennesker. Jeg tror aldrig jeg vil lærd de mennesker at kende, hvis jeg ikke havde 
været kommet På hjørnet. Dem vil jeg savne rigtig meget i hverdagen. Jeg tror min depression vil blive 
meget værre igen. Jeg tror simpelthen at det her det vil få mig ned i et stort dybt hul hvis de besparelser 
ved bliver vedtaget.



Høringssvar vedr.: 
13. Fritidstilbud 
 
Henrik Sofus Larsen 
Jeg synes, vi skal bevare klubaftenerne, fordi det giver et godt 
fællesskab, og det giver et godt sammenhold. Det er rart at have et sted 
og mødes og lave nogle aktiviteter sammen. 



Høring på reduktionsforslag budget 20223-2026 25/8-22 
13. Fritidstilbud 

Klubtilbud på Hjørnet. Det er et sted hvor vi kan få aftensmad, det giver noget socialt og læring at 

være med til at lave mad. Der er et godt sammenhold og man får talt med nogen som man måske 

ellers ikke vil gøre. Det er et sted hvor vi mødes, hvor vi har det socialt godt og griner. Hvis det 

bliver taget væk fra os, vil flere være ensomme og sidde alene derhjemme. Det er godt når vi kan 

holde foredrag og andre arrangementer og at der er nogen traditioner. Der er mange som ikke har 

noget familie. Vi er en stor familie, og er den familie, der ikke for dem, så skrider det hele for dem. 

Fra år 2013-2022 har jeg brugt det hver dag. Jeg håber fremover at det vil være som nu. Der er 

altid mange der kommer på ”På Hjørnet”, og vi får ordentlig mad, alle får en stemme. 

Mvh. Jeanette Hylleberg Rasmussen, bruger på ”På Hjørnet”.  



Høringssvar vedr.: 
13. Fritidstilbud 
 
Jørgen 
For mig synes jeg, at klubaften skal køre, som det har gjort hele tiden. 
Jeg synes ikke, der skal laves noget om på det. Selvom jeg godt nok har 
andre steder, jeg kan køre hen, så vil jeg gerne kunne komme herned 
alligevel. Lige så meget for at få mad hernede og være med til at lave 
maden. Så er det også fint nok at komme herned og spille og spille noget 
billard, og hvad vi ellers kan finde på at spille. 



 

Høringssvar vedr.: 

13. Fritidstilbud 

Hvis klubben lukker, så kommer vi ikke mere På Hjørnet. Det vil vi savne meget, komme at spille og snakke 
med venner og personalet. Hvis vi ikke kan komme og spise aftensmad, så ved vi ikke rigtig hvad fanden vi 
så skal gøre. At komme i klubben giver et samvær med personale og folkene herned og det vil vi savne rigtig 
meget. Vi vil blive meget ked af hvis det går hen og lukker – fordi det betyder rigtig meget for os at komme 
her.  De sidste 4-5 år har vi kommet her fast 2-3 gange om ugen og her er plads til at man også kan komme 
her selv om man har en dårlig dag. Der er personalet som er behjælpelige med at få en i bedre humør igen, 
så man får en god dag igen. Et godt sted at være og man kan hjælpe hinanden til at få det bedre.  

 

Hilsen fra 

Lone Karina Jensen og Erik Vallentin Christensen 







Høringssvar vedr.: 
13. Fritidstilbud 
 
Maria 
Jeg tænker bare, det er jo hul i hovedet at spare det væk. For hvad skal 
man så lave, når man får fri fra arbejde? Jeg har en eller anden idé om, at 
hvis klubben bliver sparet væk, så kan jeg ikke være i mig selv, for så ved 
jeg ikke, hvor jeg skal gå hen. 



Høringssvar vedr.: 
13. Fritidstilbud 
 
Marianne 
Klubben giver mig glæde og samvær, og jeg hygger mig rigtig meget med 
dem, jeg er sammen med, og vi får spillet og snakket og grinet. Det vil jo 
være træls, hvis det røg væk, for så skulle jeg sidde derhjemme for mig 
selv og kigge ud i luften. Og så vil jeg heller ikke være sammen med dem, 
der kun kan være der, når der er klubaften. 



Høringssvar vedr.: 
13. Fritidstilbud 
 
Martin Pedersen  
Klubaften giver mig ikke rigtigt så meget for min side, men jeg kan se en 
fordel for andre borgere, der er her. Specielt det sociale pga. de har noget 
tilfælles på en eller anden måde, for hvis de skulle hen et andet sted, ville 
de ikke få det samme inkl. I der arbejder her er med til at få tingene til at 
blive specielt. Jeg kan se på nogle af de mennesker, der bruger stedet 
her, der vil det gå helt galt for dem, for de ville ikke kunne finde et andet 
sted at være. De har nogle bestemte ting, de gør, så hvis de var et andet 
sted, så ville folk tage det meget mere negativt eller personligt end her, 
hvor de kan føle sig hjemme og være sig selv, hvor der ikke bliver set ned 
på dem. Her kan de føle sig som andre mennesker, og det er ikke alle der 
tilbyder det samme, for det koster penge. Jeg synes det vil være synd 
hvis de ting der tilbyder det skal lukke eller spares væk, for mange der 
kommer her har ikke særlig mange penge på lommen. Lad de mennesker 
der er her få lov til at være som alle andre og føle sig normale i stedet for 
at de skal være hjemme og sidde med sine egne tanker og sumpe ind. 
Her kan de få lov at være sammen med andre mennesker i stedet for 
deres fire vægge.  



Høringssvar vedr.: 
13. Fritidstilbud 
 
Hørings svar, angående besparelser På Hjørnet. Af Nana Wichmann Henriksen  
 
Hvad sparrings forslagene, vil have af betydning for mig. 
 
Det at, man kan komme hen og spise sammen, er blevet en vigtig del, af min 
hverdag. Jeg spiser der, mindst 1 gang i ugen. Hvis man vælger at lukke klub 
aftnerne, tror jeg der er mange som vil blive mere ensomme og isolerede, inkl 
mig selv. Netop, som for mit eget vedkommende, ikke har så mange andre 
steder at gå hen og eller folk, at ses med.  
 
Derfor ber jeg jer, lad os beholde vores klub aftner På Hjørnet. Det gør langt 
mere for os borgere, end i tror. 
 



Høringssvar vedr.: 
13. Fritidstilbud 
 
Orla 
Jeg kan ikke se, hvorfor de skal spare det sociale væk, når vi gør vores 
til, at vi vil være så sociale som muligt. Også det der med at vi får varm 
mad og drikke. Selvom jeg måske ikke er med til at spille, så nyder jeg 
stadig at være her. Man kan interagere med folk, have nogle sjove 
samtaler, have nogle dybe samtaler og også det der med, at der bliver 
lavet nogle arrangementer med foredrag, det nyder jeg virkelig. 



Høringssvar vedr.: 
13. Fritidstilbud 
 
René 
Vi skal stadig have vores klubaftener. Ellers har vi ikke nogen steder at 
gå hen og komme ned og hygge os. Det har vi jo lige pludselig ikke, hvis 
de lukker det ned. Det vil ødelægge det hele. Så har jeg lige pludselig 
ingen steder at se min søster, som jeg kan nu. Så er det ødelagt, og det 
vil jeg ikke være med til.  



Høringssvar vedr.: 
13. Fritidstilbud 
 
Sabrina 
Jeg synes, det vil være ærgerligt. Så tror jeg ikke, der vil komme så 
mange her mere. Og der er jo ikke rigtigt andre steder, vi kan gå hen om 
aftenen, der er som stedet her. Jeg vil komme til at savne fællesskabet. 
Så synes jeg jo, at det er hyggeligt, når vi laver noget sammen 
allesammen. Jeg synes også, det er meget godt, at vi kan komme hen til 
jer vejledere, hvis der er noget også. 



 

Høringssvar vedr.: 
13. Fritidstilbud 

Sandie og Thomas 

Klubaftenenerne 
Har jeg ikke selv deltaget i, men jeg brugte det sociale møderum under min tilflytning til 
Svendborg, til at hjælpe andre med computerproblemer på frivillig basis imens jeg selv fandt mig 
til rette i området. Det gav mig også et vindue ind til, hvad jeg kunne se som et sundt og hyggeligt 
sted hvor andre borgere mødtes og fik hjælp med deres personlige udfordringer, samtidig med de 
fik hygget og skabt venskaber og i stor grad nød godt af den vidensdeling og personlige 
forskellighed som der var, men også at snakke med nogen, der var samme sted i livet som dem 
selv, hvilket kunne få dem til at stå stærkere i mange sociale sammenhænge. 

Bl.a. fik min partner igennem det sociale møderum hjælp til at starte op i Solo Fitness, som var en 
stor personlig succes for hende og hun har nu skabt et stærk netværk af træningsveninder. 

At fjerne et sådan tilbud ville være en skam. For som I nævner I jeres brev, så vil det manglede 
sociale tilbud (med stor sandsynlighed) resultere i en udgift for kommunen, men et andet sted i 
”systemet”. Der vil altså ikke nødvendigvis kunne opnås en egentlig besparelse i de fleste tilfælde, 
da man rykker problemet. 

Derfor håber vi at I vil sætte borgernes trivsel i større fokus, inden I beslutter jer for at spare et sted 
der reelt måske ikke vil resultere i den ønskede besparelse, som I forventer. 

Med bekymring, 

Thomas Lerche Jaqué & Sandie Franciska Poser Skjoldstrup 

 

 



Høringssvar vedr.: 
13. Fritidstilbud 
 
Stefan 
Det er en pissedårlig idé at skære klubaftenen væk. Der er mange, og jeg 
er en af dem, der er rigtig glade for klubaftenerne. Det er pga. samværet 
og spisningen. Jeg synes, det er hyggeligt. Hvis de tager det væk, så tror 
jeg bare, at der er mange, der bliver kede af det inklusiv mig selv. Jeg er 
også glad for jer personaler. Jeg synes, personalet er søde og forstående 
og tager en alvorligt.   



Høringssvar vedr.: 
13. Fritidstilbud 
 
Susanne Søgaard 
Det vil også påvirke hvis klub aftenen skal fjernes, for, så er der ikke det sociale 
snak omkring bordene og et godt aftensmad måltid, for så vil jeg i stedet for 
sidde alene hjemme i stedet for "tvinge " mig selv at tage skridtet og spise et 
måltid mad sammen med andre mennesker. Hjørnet er et godt tilbud og sted 
for borger med sociale udfordringer, så det vil skade mere end det vil gavne 
økonomiske,hvis de forslag vil blive gennemført, for det Hjørnet giver kan ikke 
måles op i penge.  
Hilsen fra Susanne søgaard borger som har stor glæde og gavn af Hjørnet.  



Høringssvar vedr.: 
13. Fritidstilbud 
 
Søren 
Jeg har personligt brug for Hjørnet, idet det er hyggeligt at være sammen 
med de personer, der er hernede. Og så synes jeg også, at det vil være 
ærgerligt, at det stopper. Jeg føler, at det er rart at komme herned på 
grundlag af, at der er så godt fællesskab og alle kender alle mere eller 
mindre. De klubaftener vi evt. har er en god ting, hvor vi hygger os med 
mad og spil. Det er en god karma hernede mellem personalet og 
borgerne.  
 
 



Høringssvar vedr.: 
13. Fritidstilbud 
 
Trang Nguyen  
Jeg synes, vi skal beholde klubaftenerne. Der er så mange, der får gavn 
af stedet, og måske er ensomme og derfor tager ned på hjørnet for at få 
noget fællesskab, med andre der er i samme situation. Klubafterne er 
rigtige gode, fordi de kan samle folk, der har brug for selvskab med andre 
ligesindede borger, der er i samme situation som dem. Hjørnet er et 
fristed, hvor folk er frie til er være sig selv, og blive accepteret som den de 
er trods deres forskelligeheder og udfordringer. Det ville påvirke mange 
hvis i tog klubafterne væk, da de er uundværligt for mange. Hvis i lukker 
hjørnet / tager en pædagog fra, vil det påvirke mange af de borger der 
bruger hjørnet, for ellers har de ingen steder at være.



Socialområdet – reduktionsforslag 12 – Administrativ effektivisering (for den 
del af reduktionsforslag 12 der vedrører boområdet) 

 

Vi har de kolde hænder! Og de sikrer en administrativ 
solid daglig drift. 

Derfor stiller vi os uforstående overfor, man ønsker at 
gennemføre reduktionsforslag 12. 

 

FORDI: 

 Den samlede besparelse på administrationen vil være 37 timer = 20,3 %. 
En ud af nuværende 6 medarbejdere er i fleksjob med skånehensyn på 20 
timer ugentligt og med en reel lønudgift på kun 13%. 
 
Den foreslåede besparelse betyder, at der er 4 medarbejdere tilbage, der 
skal varetage op til 37 timers ekstra arbejde. Det er en forøgelse i 
arbejdspres på 25% oven i vores nuværende funktion. 
4 ud af 5 medarbejdere er deltidsansatte. 
Vi frygter det øgede arbejdspres vil føre til stressrelateret fravær og det 
vil være meget sårbart for tilbageværende kolleger i gruppen. 
Hvordan skal kvalitetsstandarden for boområdet se ud fremadrettet? 
Er det acceptable vilkår for vores funktion? 
 

 Overordnet set kan vi være bekymrede for kvaliteten og effektiviteten i 
opgaveløsningen hvis nogle af de administrative opgaver skal varetages 
af personale i bodelen (de varme hænder).  
Det vil alt andet lige betyde, der sker en opgaveglidning fra HK-relateret 
arbejde til andre faggrupper, som i forvejen er presset med 
dokumentation og koordinering. Den indirekte borgertid vil dermed stige 
samtidig med at den direkte borgertid falder. 
Vi frygter, det kan blive endnu sværere at rekruttere sundhedsfagligt og 
pædagogisk personale, hvis en ret stor procentdel af arbejdet ikke er 
direkte borgerrelateret. 
Hvad betyder det for den samlede kvalitet i opgaveløsningen? 
Er det acceptabelt for Svendborg Kommune, når vi skal sælge 
pladser? 
Hvor er værdien af borgeren i centrum i det billede? 



 
 I dag er fuldmagter og aftaler omkring den enkelte borgers økonomi 

samlet hos administrative medarbejdere. Det sikrer ensartethed og 
minimerer risiko for fejl og svind. 
Medarbejdere på bostederne har skiftende arbejdstider, hvilket vil betyde 
involvering af mange forskellige personaler ift. borgerens økonomi. Det 
vil forringe kvaliteten af støtten til økonomi.  
 
Vi vil minde om, at det politisk blev besluttet, at Socialafdelingen i 2014 
gennemførte et revisionsprojekt for bl.a. at sikre arbejdsgange, mistanke 
om svig og redelighed i forvaltningen af borgerens økonomi. En opgave 
de administrative medarbejdere har været og stadig er dybt involveret i. 
Til gavn for hele boområdet. 
Reduktionen vil i praksis betyde, vi ikke kan overholde de udstukne 
procedurer.  
Hvad vil det betyde for personalets, beboernes og pårørendes 
tryghed og sikkerhed omkring økonomi?  
 

 De administrative og ledelsesunderstøttende opgaver vi udfører hver dag 
er en utrolig vigtig brik i det komplekse puslespil, der tilsammen udgør 
vores arbejdsplads og som får hjulene til at dreje effektivt, smidigt og 
givende rundt i en positiv hverdag for både medarbejdere, borgere, 
pårørende og værger. 
 
Man vil mangle en tovholder/opsamler på mange opgaver f.eks. vagtplan, 
ansættelser, budgetopfølgning, beboermidler m.m, da vi har det samlede 
overblik over daglig drift.  
Hvad vil det betyde for omverdenens oplevelse af, at Svendborg 
Kommunes tilbud i dag er kendetegnet ved trygge og sikre 
administrative arbejdsgange –? 
 

 Mindre ledelsesstøtte på i forvejen store ledelsesområder.  
Vi optimerer sagsgange og understøtter lederne i en lang række opgaver. 
Er det optimalt, lederne skal bruge tid på endnu flere administrative 
opgaver fremadrettet?  
Er det optimal udnyttelse af ressourcerne? 
 
 
 



 

 

Som administrative medarbejdere har vi fingeren på pulsen, Vi ved, hvad 
der rør sig og kan afhjælpe såvel ledelse som vores øvrige kolleger i 
udførerdelen. Vi har helikopterperspektivet. 
Vi kan bekymre os over, hvad dette forslag - hvis det gennemføres - vil få 
af konsekvenser ift. vores borgere. Det kan ikke undgås, borgerne bliver 
påvirket af den opgaveglidning der nødvendigvis må ske, når vi skal løfte 
25% flere opgaver. 
 
Vi henstiller til, at besparelsen, der vedrører boområdet, udgår af forslag 
12, så vi kan blive ved med at have det høje niveau, der skaber tryghed. 
Også for borgerne. 
 
 
 

Det kan godt være, at vi betegnes som kolde hænder, men vores 
håndtryk er varme. Det har alle glæde af! 

 
 

 
 
 
 
 
 
Administrative medarbejdere i Socialafdelingen Botilbud: 
 
Hazim Rizvanovic 
Tina Kjær Ottosen 
Anja Vest Hummel 
Mette Kobberrød 
Lotte Engedal 

 



Høringssvar vedr.: 
14. Tilpasning af serviceniveau i aktivitets- og samværstilbud 
 
Anonym  
Jeg synes, det er irriterende, at de skal spare på et personale, fordi jeg vil 
da gerne lige vide, hvem jeg skal gå til, hvis jeg skal have en vejledning. 
Jeg synes bare, at jeg har brug for at komme herned og snakke med en 
vejleder, hvis der er noget at snakke om eller snakke i tlf. Det vil gøre mig 
usikker, hvis der bliver sparet på en vejleder, og der bliver en dag mindre.  



Høringssvar vedr.: 
14. Tilpasning af serviceniveau i aktivitets- og samværstilbud 
 
Anonym 
Personalet skal ikke skæres væk. Det vil være meget trist altså. De skal i 
hvert fald ikke skære onsdag væk. Der skal i hvert fald være en spisning 
én gang i ugen.   



Høringssvar vedr.: 
14. Tilpasning af serviceniveau i aktivitets- og samværstilbud 
 
Anonym x 2 
Man får ikke nok hjælp, hvis der bliver skåret en fra. Så får man ikke den 
hjælp, som man skal have, hvis der bliver skåret en vejleder fra. Og man 
ikke kan komme fire dage og kun tre dage om ugen og få hjælp til de 
svære ting. Jeg tænker lidt, at det vil blive lidt at komme herned og de 
dage, hvor man er vant til, at der er åben, så vil man tænke lidt, hvorfor er 
der ikke fire dage, og det vil være tomt, og man kommer til at mangle en 
ekstra vejleder. Nu har jeg jo også kendt Hjørnet i mange år. Det vil 
fandme være ærgerligt, hvis vi mister en dag og en vejleder hernede, for 
jeg ved, hvor meget de betyder for os. Jeg synes, der skal være tre 
vejledere hernede, for der skal være tid til os, hvis der ikke er tid hos en, 
så kan en anden hjælpe. Når man kommer herned og enten har en ny 
ven eller en ny kæreste med, så hjælper personalet med at sige 
velkommen og går hen til andre, hvis vedkommende fx er bange eller 
nervøs. Så er det faktisk meget godt, at der er tre personaler. 



Høringssvar vedr.: 
14. Tilpasning af serviceniveau i aktivitets- og samværstilbud 
 
Anonym 
Nedskæring af dag og personale betyder for mig: 
 
En dag mindre jeg kan bruge På Hjørnet hvor der kan snakkes, grines samt 
hyggelige stunder. 
En mindre personale jeg kan få hjælp af/snakke med. 
Jeg kommer til at være lidt bange for at det kan blive stressede som borger hvis 
man skal føle sig som et nummer i rækken af borger der gerne vil have deres 
hjælp  



Høringssvar vedr.: 
14. Tilpasning af serviceniveau i aktivitets- og samværstilbud 
 
Anonym 
Det er rart at have et sted at komme og tale med andre mennesker og 
ansatte på stedet. Der er perioder i min hverdag, en del bekymringer, 
store som små og så er det rart at have nogle ligestillede at tale med. 
Vejlederne er med til at løse mange ting for mig i min hverdag. Det kan 
være spørgsmål om husleje, mobiltelefon eller breve, jeg ikke lige forstår 
betydningen af. Hvis der var en dag mindre, så vil det jo påvirke os andre, 
der kommer her. Vi har jo været vant til, at der har været åbent fire gange 
i ugen.  
 
 
 



Høringssvar vedr.: 
14. Tilpasning af serviceniveau i aktivitets- og samværstilbud 
 
Anonym 
Jeg vil helst beholde alle personalerne ellers er der ikke noget ved at 
være her hvis der pludselig kun er personale og den er ved at lave mad 
sammen med en af os og den anden har vejledning så mangler vi en til at 
være ude i rummet ved os.  
Hilsen ….



Høringssvar vedr.: 
14. Tilpasning af serviceniveau i aktivitets- og samværstilbud 
 
Anonym 
Jeg synes, det er for lidt at have tre dage åbent. Hvis vi nu siger, at jeg 
skal have jer, og jeg skal bruge ekstra meget hjælp og snak fx, så kan jeg 
ikke få det, for så kan I ikke nå det, for I har ikke timer nok til det. Og så 
vil nogen bare sidde derhjemme og kukkelure. 



Høringssvar vedr.: 
14. Tilpasning af serviceniveau i aktivitets- og samværstilbud 
 
Bjarne 
Jeg synes sådan set bare, at der skal være de fire dage og at de tre 
personaler skal blive her, for sådan som jeg ser det, så fungerer det fint 
med dem, der er her. 



Høringssvar vedr.: 

14. Tilpasning af serviceniveau i aktivitets- og samværstilbud 

Casper 
Det vil være horribel, det vil gøre at jeg vil have mindre tid i min kalender ift. at blive aktiveret. Hvis så 
mange af dagene bliver sparet væk, vil blive… ikke rastløst, men sindssyg ift. hvad jeg skulle lave også om 
aftnerne. Måske vil jeg tage på kahytten som jeg har som stamsted eller side hjem og isolere mig og spille 
computer – bruge hele aften på det. Det vil gøre at jeg ikke blev distraheret og kom alt for let til at gruble 
over tingene og dårligt selvværd vil vinde over mig. Hvis det fik lov at løbe løbske, vil jeg blive meget ond 
over tid. Så vil jeg være i mental forfald hvis besparelserne går i den retning. Det kan jeg allerede mærke i 
en svagere grad. Hvis jeg ikke har noget at lave, sidder jeg og kigger på alt muligt formålsløst shit og lort. 
Der vil blive mindre tid til den enkelt til at få en snak med en af vejlederne. Hvis jeg har en dårlig dag, kan 
jeg ikke vente med at snakke om det til jeg kommer hjem. Det er svært at vente til jeg kommer hjem, jeg vil 
ikke stresse vejlederne mere en højst nødvendig. Jeg føler jeg kan være mig selv og blive mere selvstændig. 
Det er det jeg altid har villet, det har ligget til min natur.  



Høringssvar vedr.: 
14. Tilpasning af serviceniveau i aktivitets- og samværstilbud 
 
Erik Valentin 
Jeg vil ikke komme her, for så føler jeg, at personalet får mere og mere at 
lave simpelthen, og jeg synes I i forvejen har rigeligt at lave. Laver man 
en aftale, og det bliver aflyst, så bliver man sgu sur, hvis det ikke bliver 
overholdt. Og jeg synes, at det er et godt sted at komme, men 
nedskæringer på personalet og dagene, det synes jeg fandme ikke, de 
skal. Det kan de simpelthen ikke tillade sig overfor borgerne, som 
kommer her, det er simpelthen tarveligt. Vi bliver fuldstændigt udelukket, 
hvis vi ikke kan komme til at snakke med personalet, og der fx bliver 
lukket hernede, og I får så travlt med endnu flere borgere, end I har i 
forvejen. Så det bliver et stressende arbejde for jer. Sådan ser jeg på det. 
Jeg synes simpelthen, det er provokation, hvis de nedskærer personalet. 
Hvis de skærer klubaften, det er hip som hap, men personalet, det må de 
ikke. 



Høringssvar vedr.: 

14. Tilpasning af serviceniveau i aktivitets- og samværstilbud 

Frank 
Jeg vil være ked af det hvis I vælger at fyre en medarbejder herned fra fordi de gør et stort arbejde og også 
hjælper os alle sammen. Det også være svært at undvære en enkelt fordi så vil de andre få så meget mere 
at lave at der vil blive mindre tid til den enkelte borger.   

Hvis I skærer ned på en åbningsdag, så vil det jo også betyde at der er nogen der bliver lidt ensomme, 
blandt andet mig selv. Der vil blive mindre tid til den enkelte borgere blandt andet til vejledning. Ude i 
fællesstuen kan vi en gang imellem spille nogle spil. Det er en fordel at kender personalet både professionel 
og på den sjove måde i forhold til vejledning og hygge i fællesrummet. 

Døren er altid åben, hvis jeg kommer og har brug for en akut samtale ift. hvis jeg er meget ked af det. 

Der kan jeg regne med god støtte. 



Høringssvar vedr.: 
14. Tilpasning af serviceniveau i aktivitets- og samværstilbud 
 
Gerda  
Det vil betyde meget for mig, at de ikke skærer det væk, for jeg har behov 
for de samtaler, når man har pårørende, der er syge. Jeg vil blive meget 
ensom, hvis de skærer de samtaler væk, og jeg tror også, at min angst vil 
blive værre, hvis de skærer det væk. Jeg er meget glad for stedet og har 
meget glæde af det. 



Høringssvar vedr.: 
14. Tilpasning af serviceniveau i aktivitets- og samværstilbud 
 
Ang. besparelse på Hjørnet Svendborg. 4. september 2022. 
Vi skriver til jer, fordi vi har en datter der er hypofyse opereret som 8 år og deraf kognitiv 
handikappet, 
og er nu 39 år, hun har aldrig haft nogen omgangs kreds og deraf været meget ensom. 
Vi har prøvet at støtte hende så godt som vi kunne, men hun har holdt sig meget inde, 
fordi hun følte folk så ned  
på hende alle steder hun kom, på grund af hendes 
udsende.                                                                                                                                 
     Men efter hun er startet på hjørnet har hun fuldstændig forandret sig, hun går ned i 
byen med andre fra Hjørnet og de mødes hos hinanden, 
hun har også været på en tur til jylland i 3 dage med en ny veninde fra Hjørnet, noget som 
var helt utænkeligt for et år siden, hun har bare fået det så godt  
med de andre der kommer der, uanset " handicap " og lederne på hjørnet syntes hun er 
flinke til at hjælpe. 
Derfor håber vi at kommunen vil finde andre steder at spare og ikke på et sted hvor det 
kører rigtig godt.  
Dem der kommer på hjørnet har det svært nok i forvejen, derfor håber vi at i vil tænke på 
dem. 
 
Hilsen Grete og jimmy Gytkjær forældre til Sabrina                                   
 



Høringssvar vedr.: 
14. Tilpasning af serviceniveau i aktivitets- og samværstilbud 
 
Hans 
Jeg bruger gerne på hjørnet grund af har brug for at få luft. mellem mit arbejde 
og privatliv også hjælpe til det 
 
Så det offentlige papirer som jeg får engang imellem som jeg ikke helt forstår. 
 
Hvis de skal spare Hvorfor kaster Politiken så i Svendborg Kommune ikke gå ned 
i løn eller Hold op med de forbandede firkantede regler som der er de 
forskellige steder. Vi er voksne mennesker. 



Høringssvar vedr.: 

14. Tilpasning af serviceniveau i aktivitets- og samværstilbud 

Hansa Hansen 
Jeg synes det er rart at der altid er en vejleder man kan snakke med i fællesrummet. Hvis man afskediger en 
vejleder, vil der ikke være den samme tid til en god snak i fællesrummet. Der hellere ikke være så meget tid 
til spille og hygge, generelt mindre tid til social samvær. Det vil jeg være meget ked af at miste. Jeg tror at 
vejlederne vil blive mere fraværende. Jeg vil føle mig mere utryg, når der ikke er en vejleder til stede. For 
hvis der opstod en konflikt blandt borgerne og man ikke kunne finde en vejleder, hvis de alle havde travlt 
eller var i et møde. Det giver en tryghed, at der som udgangspunkt altid er en vejleder i fællesrummet. 



Høringssvar vedr.: 
14. Tilpasning af serviceniveau i aktivitets- og samværstilbud 
 
Henrik Sofus Larsen 
Jeg synes i hvert fald det vil være en forringelse af borgerne, at vi ikke 
har så meget støtte og vejledning. Hvis man har nogle problemer, som 
man skal have løst. Det er jo dejligt nok, at der er vejledere nok, jeg 
synes jo ikke, at der skal skæres ned, for så får vi jo ikke så meget støtte 
og  



Høring på reduktionsforslag budget 20223-2026 25/8-22 
14. Tilpasning af serviceniveau i aktivitets- og samværstilbud 

Spare en medarbejder på ”På Hjørnet”, og reducering i åbningstid. Det er sårbart at der kun er 2 

medarbejdere, det bliver sårbart for alle. Personalerne vil skulle løbe hurtigere og der vil ikke være 

tid til os. Personalerne hjælper os med at være sammen. Man bliver glad af at komme på ”På 

Hjørnet”, der er altid nogen der kan hjælpe, hvis man har en dårlig dag. Jeg frygter at flere borgere 

bliver mere psykisk sårbare. Jeg er bange for at der vil være flere lukkedage på ”På Hjørnet”, da 

der måske ikke kan skaffes vikarer. Der er mange der føler at ”På Hjørnet” er som ens andet hjem, 

ligesom jeg selv. Vi hjælpes i flok dernede sammen.  

”På Hjørnet” er med til at gøre at man får nye venskaber eller får holdt nogle af sine venskaber ved 

lige, da det godt kan være svært at klare på egen hånd. Det har stort betydning for mig, da jeg vil 

få det psykisk dårligt og blive ensom. Det er godt at have et godt sted at samles. 

Jeg vil være ked af det og ensom hvis der bliver skåret i klubtilbud og åbningsdagene. Jeg tror der 

er flere som vil isolere sig, og ikke komme ud. ”På Hjørnet” hjælper med at man kommer ud, 

snakker og griner, og at man ikke bliver isoleret. Personalerne er gode til at løfte os op, jeg er 

bange for at personalerne vil blive stresset af, at de skal løbe hurtigere og at det vil påvirke os. Jeg 

tror der vil være flere der vil få brug for §85 hjælp. Jeg er bange for at vi bliver et nummer i køen.  

Mvh. Jeanette Hylleberg Rasmussen, bruger på ”På Hjørnet”.  



Høringssvar vedr.: 
14. Tilpasning af serviceniveau i aktivitets- og samværstilbud 
 
Jørgen 
Det synes jeg ikke, der skal laves om på. Så de andre to skal bare lave 
mere. Så I skal beholde det personale, der er. Jeg synes da, at fire dage 
er fint. Hvis man kommer udenfor byen, så er det fint at komme herned 
og få en kop kaffe og snakke med nogen. 









Høringssvar vedr.: 
14. Tilpasning af serviceniveau i aktivitets- og samværstilbud 
 
Maria 
Jeg bliver sådan lidt bekymret, når jeg hører om besparelser og 
personale. Jeg bliver sådan lidt irriteret på dem, for hvis der kun er tre 
dage, så er der jo bare tre dage. Så tror jeg, at jeg bliver trist eller vred 
eller ked af det. Jeg kan jo godt lide at komme herned og spille billard og 
sådan noget eller bare sidde og snakke for den sags skyld.  



Høringssvar vedr.: 
14. Tilpasning af serviceniveau i aktivitets- og samværstilbud 
 
Marianne  
For mig vil det betyde, at der er en dag mere, hvor jeg ikke ved, hvad jeg 
skal lave. Det vil jo gå ud over, at vi kan have det sjovt og spille med jer, 
for I skal løbe hurtigere. Så vil jeg jo komme til at savne den, der ryger 
væk. Nu er jeg lige kommet så godt ind på jer allesammen. 



Høringssvar vedr.: 
14. Tilpasning af serviceniveau i aktivitets- og samværstilbud 
 
Martin Pedersen 
Hvis man skal fjerne en dag, så i stedet for at det er fire til tre, vil jeg ikke 
mene, det er en god idé, da der er mange af os, der har behov for jeres 
hjælp og så vil det måske blive sat i bero kan man sige. Så dvs. at man 
ikke kan nå at få færdiggjort sine behov, da man så skal vente længe på 
at få sin tur. Desuden hvis det handler om maddagene vil det ikke være 
en god ide, for det giver nogle mennesker noget at man kan lave mad til 
andre og man får ros og jeg kan mærke at der er nogen der får glæde af 
at lave mad. Jeg laver ikke mad her, men det gør min kæreste, og det vil 
være synd at tage den glæde fra hende, fordi hun godt kan lide det. Og vi 
får prøvet nogle nye retter, som de ikke er vant til at prøve derhjemme, 
som er en god ting, så man ikke får det samme. Stegt flæsk med 
persillesovs kan godt blive lidt kedeligt i længden.  
Det med at I bliver sparet væk, synes jeg ikke der vil være en særlig god 
idé. Dvs. I kommer jo til at mangle nogle hænder, hvis I ender med at gå 
fra at være tre til to. Mange vil måske føle sig tilsidesat, fordi de ikke når 
at få deres behov opfyldt, da de ikke får deres hjælp. Desuden vil I jo 
også være totalt presset, da I går fra at være en mand mindre, og det vil I 
kunne mærke på jer, for I skal til at løbe lidt ekstra end før hvor I bare 
kunne spille bold med hinanden. Det vil være stressende kunne jeg 
forestille mig, for der er mange der har sine vanskeligheder. Ligesom med 
fodbold, der vil man tabe noget mere, hvis man ikke har en målmand. 
Man kan heller ikke spare en bakspiller væk. Det er derfor, man er et 
hold. Og jeg synes de tre der er her har et godt sammenhold med 
hinanden. De har et godt flow. Og fjerne det uanset hvem det skulle være 
ville kunne mærkes på os borgere, der kommer her. Det er jo os, der har 
behov for hjælp og det er ekstra godt at vi føler vi alle sammen får lov at 
blive hørt og vi ikke skal gå og vente mere end højst nødvendigt. For det 
er ikke alle os, der kan gøre lige som alle andre mennesker, og der er jeg 
en af dem selv. 



 

Høringssvar vedr.: 

14. Tilpasning af serviceniveau i aktivitets- og samværstilbud 

Mette 

Jeg har brug for På Hjørnet fordi: 

Har brug for og snakker med en uden for familien – her har jeg min vejleder. 

Så jeg kan være glad i min hverdag sammen med min kæreste og familie. 

Kan komme og være social sammen med andre, er noget som gør mig glad i hverdagen. 

Jeg vil få mindre tid til at snakke med min pædagog og det ville ikke være det samme at komme her. 

Samtidig vil det betyde en udfordring for mig, da jeg har svært ved at komme i kontakt med nye 
mennesker.  

Der vil blive mindre tid til os i fællesrummet, da vejlederne vil få mere travlt. Jeg vil føle mig mere utryg, når 
der ikke er vejleder til stede i fællesrummet. 

 



Høringssvar vedr.: 
14. Tilpasning af serviceniveau i aktivitets- og samværstilbud 
 
Hørings svar, angående besparelser På Hjørnet. Af Nana Wichmann Henriksen  
 
Hvad sparrings forslagene, vil have af betydning for mig. 
 
Det gør mig rigtig ked af det og frustreret over, at det igen, er de svageste 
borgere i samfundet, det kommer til at gå ud over. Jeg forstår ikke de 
besparelser kommunen er kommet med. Og især ikke, når det ikke er mere end 
8-9 måneder siden, vi sidst stod i denne situation, med risiko for besparelser.  
 
Det vil komme til at ramme rigtig mange mennesker, som bruger på Hjørnet, 
inkl mig selv. Det betyder meget for mig personligt, at kunne komme der hen, 
og få socialt samvær med ligesindede. og mange andre borger, som kommer 
der. Mange har ikke andre muligheder, end at komme der og få hjælp og socialt 
samvær . Hvis  man fyre 1 pædagog, og der kun er 2 pædagoger ansat, kommer 
de til at skulle løbe ekstra hurtigt. Det er jeg sikker på, vil komme til at gå ud 
over os borgere. Jeg frygter rigtig meget, at der ikke vil være tid til, at man kan 
sidde og få en snak, med personalet om vidt og bredt . Eller samvær og spil. At, 
der kun akkurat lige vil være tid til de planlagte vejledninger . Plus, hvis der 
kommer sygdom og der ikke kan skaffes en vikar. Er jeg rigtig bekymret for, hvis 
På Hjørnet må holde lukket, næsten hel uge . Det ville være så frygteligt, da 
nærmest hele min hverdag er, På Hjørnet. Jeg har personligt ikke selv, det 
største netværk eller familie, som jeg lige kan trække i. Hvis der opstår en 
situation, jeg ikke selv kan håndtere eller finde ud af. Så hvis På Hjørnet har 
lukket i flere dage, hvad gør man så? Jeg bliver bange for, at jeg personligt selv, 
vil gå helt ned med flaget. Bure mig inde i min lejlighed. Og gemme mig helt væk 
fra omverden. Det syntes jeg ikke man kan byde borgere, som i forvejen har 
nogle ting med i bagagen.  
 
Derfor ber jeg jer, lad os beholde vores personale På Hjørnet. Det gør langt 
mere for os borgere, end i tror. 
 



Høringssvar vedr.: 
14. Tilpasning af serviceniveau i aktivitets- og samværstilbud 
 
Orla 
Det synes jeg er forkert, for selvom jeg ikke bruger jer til dagligt, fordi jeg 
har mit eget personale hjemme ved mig, selvom jeg ikke har haft brug for 
jer indenfor de svære tider, så ved man aldrig, hvornår man har brug for 
jer. Selvom jeg ikke altid bruger de fire dage, så er der andre, der gør det, 
for jeg tænker lige så meget på dem som på mig selv. Det er forkert at 
spare det væk, hvis man har været i konflikt med nogle andre og man har 
det svært i livet. Det med at der er nogen der lytter og man føler sig 
fortrolig med og mere sikker. Man føler sig mere værd og også føler, at 
man kan klare flere ting bare ved, at I lytter. Der er måske nogle få ting, I 
kan hjælpe med, men bare det der med, at I lytter, og I har forståelse for 
en borger, det gør jo en kæmpe forskel. Generelt det med at lytte kan 
være en kæmpe hjælp i sig selv. Der er nogle andre borgere, der specifikt 
har jer som kontaktpersoner, og det er dem, jeg tænker først og fremmest 
på. Så det vil være forkert at spare på det. Hvis der har været nogle 
konflikter, så ved jeg, at I snakker med den enkelte borger, og det 
hjælper, for så får man en god klubaften ud af det. 



 

Høringssvar vedr.: 

14. Tilpasning af serviceniveau i aktivitets- og samværstilbud 

Peter 
Hvis der bliver sparet en vejleder, vil det være skidt, fordi jeg er meget afhængig af at få læst breve og 
forståelse af brevenes indhold. Jeg har også brug for at have nogle samtaler med en vejleder ind imellem 
om ting som kan være svære at rumme for mig i hverdagen. Vejlederne vil have mindre tid til den enkelt 
borger incl. mig. Det vil komme til at ramme mig hårdt, da jeg har svært ved at læse og skriv samt forståelse 
for brevets indhold. Jeg kan have svært ved at tage initiativ og her hjælper støtten fra personalet. 

Jeg tror jeg vil lukke mig mere inde i mig selv og ikke være lige så opsøgende på vejledning. Så vil brevene 
bare ryge i skuffen og ikke blive læst. Så vil det betyde RKI – det er konsekvensen og det vil være noget 
skidt. Det er sandt, jeg har brug for at få en los i røven en gang i mellem.  

Hvis der ikke er lige så meget tid til spil og sjov i fællesstuen, pga. besparelser, vil det være ret skidt. For mig 
kan et spil få mig til at slappe af mental -det give mig vel vær i min hverdag. 

Hvis På hjørnet lukket på sigt, vil jeg ikke vide hvor jeg skulle opsøge om hjælp, da Stenbruddet og Impuls 
ikke er et sted for mig. Hvor skal jeg så opsøg mit behov for hjælp.



Høringssvar vedr.: 
14. Tilpasning af serviceniveau i aktivitets- og samværstilbud 
 
René 
Det skal de heller ikke have lov til. De skal ikke have lov at ødelægge det. 
Vi skal have tre personaler og ikke kun to. Så vil jeg jo ikke kunne komme 
her mere. For hvem skal jeg så gå til? Det kan jeg ikke li’.  
De skal da have åbent alle fire dage. For vi skal da gerne have, at vi kan 
komme herned og hygge os sammen med alle de andre og have et godt 
sammenhold med dem, som jeg har nu. Det vil ødelægge det hele. Vi 
skal bevare de fire dage, vi har. Dem skal de sgu ikke have lov at spare 
væk. 



Høringssvar vedr.: 
14. Tilpasning af serviceniveau i aktivitets- og samværstilbud 
 
Sabrina 
Jeg synes bare, det skulle være en skam, at der skulle sættes en dag 
ned, når der er en dag lukket i forvejen. Derfor bliver vi nødt til at have tre 
vejledere. Jeg synes, det vil være synd, at de andre ikke kan få hjælp, når 
de har brug for det, fordi der skal skæres ned. Så er det jo heller ikke det 
samme, hvis I ikke er her. 



Høringssvar vedr.: 
14. Tilpasning af serviceniveau i aktivitets- og samværstilbud 

Sandie og Thomas 

Angående jeres valg om at skære ned i timerne for hjælp, 

Så er jeg og min partner ganske utryg ved at vi yderligere får mindre tid tildelt, da vi i forvejen går 
på kompromis med vores egentlige behov for hjælp, hvor vi forsøger at få hjælp andetsteds, men 
som ofte resulterer i mistrivsel i længere tid end nødvendigt. 

Det er blevet sådan nu at vi kun beder om hjælp, når vi bliver så påvirket af manglede hjælp, at det 
påvirker os i hverdagen, indtil vi kan få den hjælp vi har bedt om. 
Vores støttekontaktperson har i forvejen haft lidt tid til os det sidste års tid og når vi endelig kunne 
få hjælp, var det først om en halv måned efter vi spurgte. 

Til sammenligning med da vi var visiteret til hjælp i forrige kommune, fik vi ugentlige besøg og 
trivslen var langt bedre og vi følte os ikke så utrygge som vi gør nu, hvor vi selv skal opsøge 
hjælpen. 

Jeres beslutning gør at vi føler os yderligere presset til at ignorere vores behov for hjælp, hvilket 
forstærker den mistrivsel vi i forvejen oplever, når vi egentlig har behov for hjælp. 

Vi er afhængige af en fast støtte/kontaktperson, som vi kender godt, fungere sammen med og som 
vi stoler på, før vi deler vores problemer. Fordi uden dig dernede, vil vi nok spørge endnu mindre 
om hjælp. Det er for at tegne problemet med hvis man får de elendige ide at spare nogle 
pædagoger væk. =/  

Derfor håber vi at I vil sætte borgernes trivsel i større fokus, inden I beslutter jer for at spare et sted 
der reelt måske ikke vil resultere i den ønskede besparelse, som I forventer. 

 

Med bekymring, 

Thomas Lerche Jaqué & Sandie Franciska Poser Skjoldstrup 





Høringssvar vedr.: 
14. Tilpasning af serviceniveau i aktivitets- og samværstilbud 
 
Stefan 
Hver en time vi ikke har hernede er noget lort. Det vil jeg da blive trist 
over. Jeg så hellere, der var flere timer. Hvis vi mister en af jer, så vil jeg 
blive ked af det, for jeg kan godt lide jer. Jeg er bare træt af at den 
mulighed er der, at hvis en af jer ikke er her mere. Jeg tænker på det hele 
tiden, og det gør jeg. Det vil gøre ondt på mig, hvis jeg mister en af jer. 
Det gør sgu ondt at tænke på det. Hvordan vil I selv have det med at den 
mulighed at en af jer selv kunne blive skåret fra som personale?



Høringssvar vedr.: 
14. Tilpasning af serviceniveau i aktivitets- og samværstilbud 
 
Susanne Søgaard 
Jeg bruger selve Hjørnet til social træning og til at jeg kommer hjemmefra og det 
er trygge rammer til at være sammen med andre mennesker, som også tomler 
med ligne ting,som jeg gør. Hjørnet giver mig så meget, at jeg har lyst til livet og 
lyst til at ses med andre. Og personalet har lige nu tid til at tage fat i mig og 
snakke med mig, hvis der er dårlige dage, hvor jeg selv ikke lige har mod på at 
sige noget højt omkring min dårlig dag jeg har, for de har tid til lige nu og det 
hjælper på mit humør, så hvis der skal spares på de her slags tilbud og steder,så 
vil der hverken være tid til at snakke sammen og det vil ikke kunne påvirke mig, 
men vil påvirke mange andre i samme situation plus personalet vil skulle løbe 
hurtigere og der vil ikke være den samme tryghed og sociale på hjørnet. 
Hilsen fra Susanne søgaard borger som har stor glæde og gavn af Hjørnet.  



Høringssvar vedr.: 
14. Tilpasning af serviceniveau i aktivitets- og samværstilbud 
 
Søren 
Jeg har jo brug for at komme herned og få jeres hjælp, hvis det er, jeg har 
nogle ting, som jeg har brug for at få lavet, så som ’Skat’ og hvad ved jeg. 
Personalet er en vigtig del af stedet, som andre også har glæde af. Derfor 
må der ikke skæres nogen af personalet væk. Det vil også være 
ærgerligt, at værestedet bliver lukket på grundlag af, at der er så mange, 
der har brug for det og kommer. Og det er mange, der egentlig har brug 
for det.   





Høringssvar vedr.: 
14. Tilpasning af serviceniveau i aktivitets- og samværstilbud 
 
Trang Nguyen. 
Det vil berøre flere, hvis der vil blive skåret en pædagog og en dag 
mindre, fordi der er så mange, der bruger Hjørnet. Hvis I fjerner en 
pædagog, så er der jo mindre tid til borgerne, fordi så skal I jo ligesom 
løbe ekstra stærkt ift. vejledningen, og så er Hjørnet ikke det samme sted 
mere. Jeg tænker bare, at man vil blive ked af det lige meget hvilken 
pædagog, der bliver fyret. Det vil jo være forfærdeligt. 



Høringssvar vedr.: 

14. Tilpasning af serviceniveau i aktivitetsaktivitets- og samværstilbud: 

 

Kan have brug for en til at hjælpe med at læse breve fra det offentlige da der ind imellem et ord jeg ikke 
kan læse eller forstå. 

 

Vh. 

 

Ingelise



Til rette vedkommende 
 
Impuls Kursuscenter er blandt de steder, som kan risikere at få sparekniven. Der er tale om et 
ugentligt timetal på 28. For brugerne af Impuls vil det betyde, at der lukkes for søndagsåbent og at 
værestedet vil holde lukket en aften mere i forhold til nu i løbet af en uge, nu er der åbent 3 dage 
om ugen. Jeg mener, at det er fuldstændigt forkert at spare på det område. For mange brugere er 
Impuls et vigtigt sted at komme og mange kommer og får gode oplevelser, mad og ikke mindst 
social omgang. 
Kursuscentrets medarbejdere er virkelig kompetente, hjælpsomme mm. De har bla. hjulpet mig 
med at blive på arbejdsmarkedet. Impuls’s funktion kan ikke nedprioriteres! 
Jeg tror, at socialudvalget skyder sig selv i foden, hvis der vælges at spare på Impuls. Samfundet 
vil få flere borgere med helt andre og mere besværlige problemer end nu! 
Mvh en bruger 
Niels Christian Bie



Høring, forslag til reduktionsforslag 
 
Besparelse i aktivitets – og samværstilbud. 
Vi er bekymrede for forslaget om at reducere åbningstiden i aktivitets- og samværstilbuddene: 
Fritidstilbud, På Hjørnet, Impuls og Stenbruddet. 
Tilbuddene er med til at give den støtte som de udsatte borgergrupper har brug for ift. at kunne 
være medborgere i vores samfund.  
 
Kommunes tilbud hjælper borgere med at være aktive, deltagende og ligeværdige medborgere.  
Tilbuddene udvikler og vedligeholder borgernes sociale færdigheder, samt styrker den enkeltes 
funktionsmuligheder, opretholder og forbedrer personlige færdigheder.   
 
Alle de borgere vi møder har udfordringer og samværstilbuddene er et sted, hvor der er 
faguddannet personale til at facilitere samvær /aktiviteter på en givende måde og på lige vilkår.  
Der er tale om mennesker, som for nogens vedkommende, ikke vil kunne rummes og forstås i 
frivillige -og normalområdets tilbud, idet de har uhensigtsmæssig adfærd som kræver faglig 
forståelse, og som kræver støtte til at kunne være i et fælles rum. Nogen ville også blive udelukket.  
 
Vi har en bekymring for et øget pres ind i §85, hvis åbningstiderne reduceres pga. besparelser og 
dette stemmer ikke overens med tiltaget ”Styrket Indsats”. 
 
 
Reduktionsforslag, administrative effektiviseringer  
Skæring i administrative medarbejdere vil give et øget pres på afdelingsleder, som vil skulle 
varetage flere opgaver. 
 
 
Mvh Team 4 
Social Vejledning
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Høringssvar vedr. besparelser i Svendborg kommune 2023 

Som mor til en søn i målgruppen har jeg stor kontakt til mange af de unge som har særlige behov og 
forskellige handicap. 

Det er både dem som bor på bosted og dem som er sluset ud i egen lejlighed. 
Jeg mærker hvordan de sidste års besparelser påvirker dem og hvordan nogle af dem bliver dårligere. 
Dem i egen lejlighed bliver trappet ned i timebehov evt. henvist til at besøge deres hjemmevejleder på et 
kontor i stedet for at få besøg i egen lejlighed. 
De har ugentlig tid til hvornår de har problemer som der er ved at vælte deres verden. Det kan ikke lade sig 
gøre at de får et sammenbrud fredag aften kl. 22 og får hjælp – det må vente til onsdag kl. 14 hvor de kan 
besøge deres kontaktperson. 
Nogle kan ikke med deres kontaktperson, andre mener de godt selv kan klare sig. De henvises så til at 
kunne komme på Hjørnet hvis de får behov. 
Men de har ikke mod nok til at tage et fremmed sted hen og der går lang tid før de er fortrolige med nye 
mennesker. 
Der bør være en periode hvor de sammen med kontakt person kommer på Hjørnet eller impuls og derved 
bliver implanteret og får en tilknytning. 
Hvis de så udebliver i længere periode bør de besøges og dette bør gøres hver 3 måned min. 1 år af deres 
tidligere kontaktperson. 
Ved godt at de kan få hjælpen hvis de beder om den, men det magter de ikke og har de ikke pårørende der 
kan hjælpe, tabes de og der skal meget til at få dem op igen. 
Havde en for et par år siden som måtte hentes flere gange sent om aftenen og tages med hjem. Det endte 
med at der skulle findes en sagsbehandler og der måtte sættes hjælp på 3 gange om ugen. 
Har desværre flere af dem i UFL hvor vi frivillige er nød til at hjælpe på mange tider af døgnet. 
Det er en stor gruppe mennesker som der bliver flere af. De passer ikke ind i almindelige foreninger og kan 
ikke deltage som andre i sociale/kulturelle tilbud. Der er mangel på fritids tilbud hvor de kan passe ind og 
hvor der er noget de interessere sig for. 
De bliver mere og mere ensomme, bliver overvægtige, nogle glemmer egen hygiejne, nogle indadvendte 
andre ud reagerende. 
De få steder der er hvor de kan komme bør opprioriteres, der er allerede sparet for meget de sidste par år. 
Nogle af dem henvises til Sundheds Huset og de forløb de laver. Men de magter ikke selv at komme og har 
ingen kontaktperson der kan følge dem så de kommer afsted og deltager samt støtter dem bagefter. Så 
helbredet bliver blot dårligere. Sundhedshuset kan ikke hjælpe da der er mange andre ting der indvirker og 
grunden til han er førtidspensionist. 

mailto:indgaaende@ngdp.seposervices.dk
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Ung mand midt 40, overvægtig pga. forkert kost og diabetes. Kan se frem til at få sat benene af inden for 
en årrække jfr. Læge. Har selv ledsaget ham til mange undersøgelser da han ikke har andre. 
Forsøgt om der kunne søges hjælp til højskole, men afslag. Udgiften for kommunen kommer når han 
sidder i kørestol. 
Det opleves også at de ikke får hjælp nok på bosteder. 
Har pt. en som bor på et bosted og har været på et værksted et stykke væk men for 4-5 mdr. siden kom på 
et tættere værksted. Vedkommende skal selv købe pendlerkort men får det refunderet af kommunen. Det 
koster ca. 1.000 kr. om måneden og nu er det kun 2 stop der rejses men der er ingen som hjælper med at 
lave rejsekort om. Der er flere ting hvor vi føler der tænkes, det tager en anden sig nok af. 
Der er bosteder hvor der ikke laves sund kost sammen med beboerne. De kan købe varmemad og have i 
deres køleskab. De har brug for at der er fællesskab, fællesspisning og fælles aktiviteter i stedet for 
ensomhed i deres lejlighed. Det er sparet væk. 
Både Impuls og På Hjørnet bør udvides. Der bør gøres mere for at få denne gruppe borgere til at komme. 
Det kan ikke forventes at det skal være frivillige der skal løfte denne opgave. 
I UFL har vi sat et loft på 40 medlemmer af gangen og har desværre ofte en lang venteliste. 
Vi frivillige bliver brugt op og har ikke midler eller rum til at gøre mere. 
I et andet af jeres spareforslag foreslås der at spare det samme beløb som kommunen har fået af Staten til 
flere varme hænder ved de ældre. Det har I fået for at gøre mere for dem, så det forslag bør fjernes. 
Med venlig hilsen  
Elin Schriever Hug 
Mor til Ole Schriever 
Kærvej 12 
Vester Skerninge 
  
Sendt fra min iPad
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Høringssvar fra Boområde Øst vedrørende budget 2023-2026 
 
12. Administrative effektiviseringer: 
 
På vores område vil det betyde, at konsekvensen bliver, at menig medarbejder på gulvet, får 
endnu mere administrativt arbejde, hvilket betyder at tiden går fra samværet med borgerne, som i 
forvejen lider under at personalet skal bruge så meget tid på dokumentation. 
Vi oplever i forvejen, at de nuværende administrative medarbejdere har for meget at se til. 
 
  
13. Fritidstilbud: 
 
Her vil vi gerne skille de to tilbud ad, da de har hver deres rolle.  
 
På Hjørnet tænker vi at der bliver lukket ned for et rigtig godt tilbud for en særlig selvhjulpen 
gruppe borgere, som selv kan opsøge tilbuddet, som de har behov for og de er tydeligvis en 
borgergruppe, som ikke ønsker tilbuddene på bostederne. 
 
Fritidstilbuddet tænker vi mere er relevant at afskaffe, da der ikke er stor tilslutning og mange 
aflysninger.   
 
 
Venlig hilsen Boområde Øst

Sagsid: x 



Høringssvar vedr. Budget 2023-2026, Svendborg Kommune 
Senior, social og sundhedsudvalget 
Reduktionsforslag 
Socialområdet pkt. 14: ”Tilpasning af serviceniveau i aktivitets og samværstilbud”. 
 
Nærværende høringssvar inddrager beskrivelser fra vores indgivne høringssvar vedr. 
Rammebesparelser oktober 2022. Beskrivelserne af tilbuddet Impuls´ betydning for personale, 
borgere og Socialpsykiatriens Rehabiliteringsstrategi er d.d. fuldt gyldige.  
Vi uddyber konsekvenser af dette års reduktionsforslag pkt. 14. 
 
Mødestedet på Impuls betyder for  borgerne adgang til kendte, trygge rammer udenfor eget hjem, 
socialt samvær, adgang til psykiatri- og socialpsykiatrifagligt kvalificeret personale og mulighed for 
et sundt måltid mad. 
Borgerne, som træder ind over tærsklen på Impuls, bliver set og mødt. Borgerne gør brug af 
rammen til social træning, opbyggelse eller vedligehold af sociale kompetencer og deltagelse i 
aktiviteter. Der er potentiale for at bevare og øge personlig selvstændighed og kontinuerligt styrke 
sin recovery proces. 
Tilgængelighed er nøgleordet. Tilgængelighed til kendte personaler ved fremmøde eller telefonisk 
er en væsentlig tryghedsfaktor. 
 
Konsekvenser for borgerne ved halvering af åbningstiden i Mødestedet er en serviceforringelse for 
en udsat, ikke højtråbende medborger gruppe. Det indebærer risiko for tilbagetrækning og 
isolation i hjemmet. Borgerne afskæres fra let tilgængelig hjælp via fremmøde eller telefonisk 
kontakt til personale med person- og sagskendskab. Følgelig undlader borgeren at handle på egne 
behov eller ser sig nødsaget til mere indgribende handlinger som at opsøge hospital. 
Brugere af socialpsykiatriens Mødested Impuls har ikke umiddelbart andre tilbud for psykisk 
sårbare at benytte sig af. Denne gruppe borgere har store udfordringer ift. personlig formåen og 
uforudsigelighed og formår erfaringsmæssigt ikke at benytte fx Frivillighuset og Kirkens Korshærs 
Varmestue. 
 
Forslaget om lukning af mødestedet en hverdagsaften og søndag indebærer personalereduktion. 
Vi er i gang med sidste års sparetiltag ”Styrket indsats”, og har brug for alle personaleressourcer 
og forventeligt flere, hvis hensigten med overgange fra individuel støtte til støtte i aktivitets og 
samværs miljø skal effektueres.    
Aktiviteterne på Impuls foregår grundlæggende i grupper, og tilbuddet er et godt sted at øve sig i 
sociale kompetencer i et imødekommende og rummeligt miljø. Borgerne kommer sig i sociale 
sammenhænge med meningsfulde aktiviteter og fællesskaber. 
Svendborg Kommune har prioriteret at tilbyde Social Færdigheds Trænings (SFT) forløb. Vi lægger 
personaleressourcer i SFT kursusforløb. Kursisterne styrker selvværd og selvtillid og tilegner sig 
sociale færdigheder til brug i et selvstændigt og meningsfuldt hverdagsliv. Gruppedeltagerne er 
primært kendt fra § 85 forløb. 
Vi bidrager med personaleressourcer til projekt ”Unge i mistrivsel med selvskade og 
spiseforstyrrelser” – ”Min vej”. Det er beskrevet, at Svendborg Kommune har en betydelig gruppe 
af unge med særlige udfordringer og behov, som skal tilgodeses. 
Impuls lagde før corona nedlukningen hus og personale til ”Ungetilbuddet”. Forventningen om 



genstart er udsat. Vi ser ikke deltagelse af personale fra Impuls som en mulighed ved 
gennemførelse af besparelsesforslaget.  
Det er kendt, at psykisk sårbare lever kortere tid end gennemsnitsdanskeren. Vi arbejder bevidst 
med inspiration og motivation til sund livsstil og sund kost, bl.a. gennem de fælles måltider i 
Mødestedet, som fremstilles i samarbejde mellem borgere og personale. Vi er netop blevet en del 
af et kursusforløb udbudt af Fonden for Økologiske Landbrug og Meyers Madhus, projekt ”Økologi 
og Madglæde”. Implementering af ny viden har god succesrate ved flere gentagelser, hvilket 
obstrueres ved reduktion i Mødestedets åbningstid. 
Impuls fungerer som praktiksted for SSA-elever. Praktikvejlederne er udfordret ift. at udføre deres 
kerneopgave og hvervet som vejleder. Med færre personaleressourcer er der færre til i 
praktikperioderne at tage over på kerneopgaver. Den nærliggende konsekvens er, at Impuls 
ophører som praktiksted. Der er et ydre pres ift., at der mangler praktikpladser, så der kan 
uddannes efterspurgte SSA´ere. 
Blandt reduktionsforslagene beskrives administrative effektiviseringer. Yderligere beskæring i 
sekretær timer på Impuls betyder bl.a. mere telefonpasning for socialpsykiatrifagligt personale, tid 
som går fra kerneydelsen. 
 
Med venlig hilsen 
 
Personalegruppen, Impuls 
 
Impuls kursuscenter og mødested 
Skovbrynet 1C 
5700 Svendborg 
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